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Осыдан үш жыл бұрын «Қазақфильм» 
ұлттық киностудиясының жанынан 
«Қазақанимация» шығармашылық 
бір лестігі ашылды. Осы жылдар ішін-
де бірлестік басаяғы 43 қысқаметрлі 
анимациялық фильмді жарыққа 
шығарды.

�л-Хусейния сарайында Иордан 
Хашимит Корольдігіне ресми са пар-
мен келген Қазақстан Президенті 
Қасым-Жомарт Тоқаевты салтанатты 
қарсы алу рәсімі $тті. Мемлекет бас-
шы сын Король II Абдалла бен әл-
Хусейн мен Тақ мұрагері �л-Хусейн 
кү тіп алды. Мәртебелі мейманның 
құр метіне сарай алдындағы алаңда 
Құр мет қарауылы сап түзеп тұрды. 
�с кери оркестр Қазақстан мен Иор-
данияның мемлекеттік әнұрандарын 
орындады. Құрмет қарауылы ротасы 
бастығының рапортынан кейін мем-

лекеттер басшылары келісс$з залына 
барды.

Президент, ең алдымен, Король II 
Аб далланың билік басына келгеніне 
ширек ғасыр толуымен құттықтап, 
оның Иордания халқының $сіп-$р-
кендеуіне және елдің орнықты дамуын 
қамтамасыз ету мен халықаралық 
аре надағы абырой-беделін арттыруға 
бағытталған жасампаз бастама лары-
ның сәтті жүзеге асырылуына тілек-
тес тік білдірді. Қасым-Жомарт Тоқаев 
екі ел арасындағы достық пен ынты-
мақ тастықты нығайтуға үлес қосып 

келе жатқаны үшін Иордания к$ш бас-
шы сына алғыс айтты. Президенттің 
пі кірінше, Иордания – бейбітшілік 
пен тұрақтылықты сақтауға бейіл ел 
ре тінде халықаралық қоғамдастық 
тара пынан мойындалған мемлекет.

– Бұл сапарымның мақсаты – біз-
дің қарым-қатынастарымызға, дос ты-
ғы мыз бен сауда-экономикалық бай-
ла ныстарымызға тың серпін беру. 
�лем де болып жатқан үдерістерге 
қа тысты к$зқарасымыз бен оған бере-
тін бағамыз ортақ деп санаймын. Со-
ны мен қатар біз саяси деңгейдегі 

ын тымақтастығымызды тереңдете 
тү суге ниеттіміз. Біздің айқын жос-
пары мыз бар. Таяу болашақта нақты 
уағдаластықтарға қол жеткізіп, оның 
оң нәтижелерін к$ретінімізге сенім-
ді мін. Біз $зара ықпалдастығымыздың 
аясында аянбай жұмыс істеуге дайын-
быз. Иорданияны достас мемлекет деп 
санаймыз. Екі елді байланыстыратын 
дүние к$п, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Мемлекет басшысының айтуынша, 
осы сапар аясында қабылданатын 
Бірлескен мәлімдеме мен келісімдер 

Қазақстан-Иордания ынтымақ тас-
тығын екіжақты және к$пжақты күн 
тәртібінің барлық бағыты бойынша 
арттыруға қос тарап та мүдделі екенін 
білдіреді.

5з кезегінде Иордания Королі II 
Аб далла Қазақстан Президенті 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың сапары екі 
ел арасындағы саяси, сауда-эконо ми-
калық, инвестициялық байланыс тар-
ды одан әрі кеңейтуге мол мүмкіндік 
беретінін атап $тті.

(Жалғасы 2-бетте)

ҚАҒАЗ ЖҮЗІНДЕГІ 
ҚАМҚОРЛЫҚ

САЯСИ ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ ТЕРЕҢДЕЙ ТҮСЕДІ

Ерекше адамдардың проблемасы сөз бола 
қалса, алдымен пандустың жайы айтылады. 
Инфрақұрылымның жайлы болғаны қажет, 
әрине. Алайда басты про бле ма пандуста 
емес. Ерекше адамдарды алдымен оқытуға, 
сапалы білім беруге жағ дай жасалуы тиіс. 
Өйткені оқыған адамٶ– ол кадр, ал сауатты кадр 
қашанда бағалы, сұраныста. Әрі білімі мен 
тәжірибесі артқан сайын ерекше 
адамның кәсіби қыз мет те сатылай 
көтерілуі не де мүмкіндік туады. 
Мүгедектігі бар адамға аяушылықпен 
қарау, арнайы жағдай істеу керек деу 
дені сау адамның әрекеті. Жүз жерден 
жағдай жасалып тұрса да, инклюзивті 
жұмыссыздық мәселесі шешіл мей ді. 
Ерекше адамдардың кәсіби маман 
ретінде даярлану ісі ақсап тұр. 

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев жұмыс сапарымен Иордания астанасы Амман қаласына барды. Онда Мемлекет 
басшысы Иордания Королі II Абдалла бен әл-Хусейнмен келіссөз жүргізді.

КӨКШЕТАУДА 
ЖЫЛУ ҚЫМБАТ
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Көкшетауда жылу бағасы тағы қым-
баттап шыға келгені қала тұрғын-
дарының наразылығын тудырған. 
Жаңадан келген түбіртектегі жылу-
дың құнын көрген халықтың жа-
найқайы әлеуметтік желілерді біраз 
шулатты. 
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Жалпы, республика тәуелсіздік алғалы отандық шахталардағы 
13 ірі апат елге жария болды. Төтенше оқиғалар салдарынан 
183 кенші ажал құшты. Қазақстанда екі рет Аза тұту жарияланды. 
Содан бері бұл кәсіп иелері тау массасының құлауы, шахталар 
төбесінің опырылып түсуі, метан жарылысы, өрттер, жазатайым 
оқиғалар және басқасы кесірінен әрі қарай қаза тауып жатыр. 
Арнайы құрылған комиссиялар трагедия себептерін анықтайды, 
қаншама бұзушылықтың беті ашылады. Алайда апаттар саны 
бәрібір азаятын емес.

ШАХТАДА

ҮМІТ
ҮЗІЛГЕНҮЗІЛГЕН

ӨЗЕКТІ
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Парламент Сенатының 
Төрағасы – Әлемдік және 
дәстүрлі діндер көшбасшы-
лары съезі Хатшылығының 
басшысы Мәулен Әшімбаев 
Бахрейн астанасы Мана-
ма қаласында өткен ислам 
диалогін нығайту жөніндегі 
халықаралық конференция-
ға қатысты. Палата Спикері 
форум алаңында «Әл-Азһар-
дың» Жоғарғы имамы шейх 
Ахмед ат-Тайебпен, Кавказ 
мұсылмандары басқарма-
сының төрағасы Шейх-ул 
Ислам Аллашүкір Паша-
Задемен және конферен-
цияға келген басқа да бірқа-
тар қатысушымен екіжақты 
кездесулер өткізді.

Бахрейнге сапар аясында Сенат 
Т�  ра ғасы осы елдің Королі Хамад 
бен Иса �л-Халифамен де кездесті. 
Мәулен �шімбаев Қазақстан Президенті 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың жылы лебізін 
жеткізіп, Бахрейн Корольдігі еліміз үшін 
Парсы шығанағы аймағындағы маңызды 
серіктестердің бірі екеніне назар аударды. 
Сондай-ақ ол Қазақстан Корольдікпен 
к�пжоспарлы ынтымақтастықты одан әрі 
нығайтуға мүдделі екенін атап �тті.

Халықаралық конференцияның 
плен    арлық сессиясында с�з с�йлеген 

Мәулен �шімбаев қазір адамзат ішкі 
қайшылықтар, геосаяси тұрақсыздық, 
қарулы қақтығыстар, экстремизмнің 
насихатталуы сияқты жаһандық сын-қа-
терлерге тап болып отырғанын айтты. 
Сенат Спикері бұған дейінгі тәжірибе 
к�рсеткендей, мұндай халықаралық шие-
леніс радикалды идеологияларды тарату, 
ксенофобия мен жекк�рушілікті қоздыру 
үшін жиі қолданылатынын тілге тиек етті. 
Мәулен �шімбаев осы тұрғыдан келгенде 
Бахрейндегі конференция бейбітшілік пен 
бірлікті нығайту және халықтар мен мәде-
ниеттер арасындағы диалогті жүйелі жолға 
қою бағытында уақтылы қолға алынған 
маңызды алаң ретінде ерекше мәнге ие 
екенін атап �тті.

«Конференция халықаралық қоғам-
дастық үшін аса маңызды кезеңде ұйым-

дас тырылып отыр. Дүниежүзі бетпе-бет 
келген бүгінгі сын-қатерлер мұсыл-
ман әлеміне ғана емес, бүкіл жаһандық 
тәртіптің негіздеріне қауіп т�ндіруде. 
Осы орайда ислам диалогін дамытуға 
арналған бұл конференция дер кезінде 
қолға алынған іргелі бастама екенін 
атап �ткен ж�н. Бахрейннің осы бағыт-
тағы игі істері Қазақстан Президенті 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың бейбітшілік 
пен диалог мәдениетін ілгерілетуге ар-
налған бастамаларымен үндес. Бейбітшілік 
пен т�зімділік идеяларын ілгерілету жо-
лында Бахрейн Корольдігінің 2017 жылғы 
декларациясы мен «Шығыс пен Батыстың 
бейбіт қатар �мір сүруі үшін» ұранымен 
�ткізілген Бахрейн диалог форумы да 
шешуші р�л атқарды. Сондай-ақ Король 
Хамадтың Бейбіт қатар �мір сүру ж�нінде-

гі жаһандық орталығы да осы прогрессивті 
ұстанымды белсенді түрде дәріптеп келе-
ді», – деді Мәулен �шімбаев.

�лемдік және дәстүрлі діндер к�шбас-
шылары съезі Хатшылығының басшысы 
конференцияның панельдік сессияла-
рында дін тақырыбымен қатар к�терілген 
ғылым, білім, әйелдердің р�лі және басқа 
да тұжырымдамалық аспектілерді қамти-
тын мәселелердің �зектілігіне тоқталды.

Сенат Спикері Қазақстан халықа-
ралық аренада белсенді дәріптеп келе 
жатқан бейбітшілікті, келісімді және 
�зара сенімді нығайтуға арналған негізгі 
тәсілдерді де атап �тті.

«Қазақстан Президенті  Қасым-
Жомарт Тоқаев ел ішінде де, әлемдік 
аренада да бірлік, �зара түсіністік және 
конфессияаралық диалог мәдениетін 
дәйекті түрде дәріптеп келеді. Қыркүйек 
айында Астанада «Діндер диалогі: бола-
шақ жолындағы синергия» тақырыбына 
арналған �лемдік және дәстүрлі діндер 
к�шбасшыларының VIII съезі �теді. Бұл 
бастама 20 жылдан астам уақыттың ішін-
де қазіргі �зекті проблемаларды шешуге 
рухани к�шбасшылардың күш-жігерін 
жұмылдыратын беделді алаңға айналды. 
Съезд аясында Жас діни лидерлер форумы 
да �ткізіліп келеді», – деді �лемдік және 
дәстүрлі діндер к�шбасшылары съезі Хат-
шылығының басшысы.

Сонымен қатар Мәулен �шімбаев 
�л-Азһардың Жоғарғы имамы шейх Ах-
мед ат-Тайебпен кездесті. Онда тараптар 
конфессияаралық диалогті дамытудың 
�зекті мәселелері мен перспективаларын 
талқылады. Сенат Спикері Қазақстан 
ислам әлемінің негізгі білім, ғылым және 
рухани орталықтарының бірі саналатын 
�л-Азһар университетіне үлкен құрмет-
пен қарайтынын айтты. Сондай-ақ ол 
Жоғарғы имамға конфессияаралық диа-
логті нығайтуға қосқан үлесі мен �лемдік 
және дәстүрлі діндер к�шбасшылары 
съезінің идеяларын қолдап келе жатқаны 
үшін ризашылығын білдірді. Уақыт �ткен 
сайын қазіргі құбылмалы әлемде съезд 

құндылықтарының маңызы арта түскені 
анық.

«�л-Азһар университеті – білім, бей-
бітшілік пен руханият идеяларын дәріп-
тейтін аса маңызды орталықтардың бірі. 
Сіздің дінаралық диалогті нығайту жо-
лындағы қызметіңіз халықаралық деңгейде 
үлкен құрметке лайық. Сіз Қазақстанның 
�лемдік және дәстүрлі діндер к�шбасшы-
ларының съезін �ткізу ж�ніндегі баста-
масын белсенді қолдап келесіз. Сол үшін 
�зіңізге ерекше алғыс білдіреміз», – деп, 
Мәулен �шімбаев шейх Ахмед ат-Тайебке 
Мемлекет басшысының атынан �лемдік 
және дәстүрлі діндер к�шбасшыларының 
VIII съезіне шақыруды табыс етті.

Bз кезегінде «�л-Азһардың» Жоғарғы 
имамы Қазақстанның жаһандық діна-
ралық диалогті ілгерілету және нығайту 
бағытындағы маңызды р�ліне назар ау-
дарды. Сондай-ақ ол теологиялық білім 
беру, ғылыми зерттеулер саласындағы ын-
тымақтастық сияқты маңызды бағыттарда 
одан әрі бірлесіп жұмыс істеуге дайын 
екенін жеткізді.

Мәулен �шімбаев Кавказ мұсыл-
мандары діни басқармасының т�рағасы 
Шейх-ул Ислам Аллашүкір Паша-За-
демен кездесуде Ақтау маңында �зер-
байжанның AZAL әуекомпаниясына 
тиесілі ұшақтың апатқа ұшырауына 
байланысты к�ңіл айтты. Сондай-ақ ол 
Кавказ мұсылмандары діни басқармасы 
ұзақ жылдар бойы �лемдік және дәстүрлі 
діндер к�шбасшылары съезі к�здеген мақ-
саттарға қол жеткізуге елеулі үлес қосып 
келе жатқанын атап �тті.

Сонымен қатар Қазақстан делегация-
сының мүшелері Бахрейннің Ислам істері 
ж�ніндегі Жоғары Кеңесінің т�рағасы шейх 
Абдулрахман мен Мохаммед бен Рашид 
�л-Халифамен, БА� Ислам және уақыфтар 
істері ж�ніндегі Бас агенттігінің т�рағасы 
Омар Хабтур �л-Дареймен, Оксфорд Ис-
лам зерттеулері орталығының директоры 
Фархан Ахмад Низамимен және Ислам 
ынтымақтастығы ұйымының Бас хатшысы 
Хиссейн Брахим Тахамен кездесті.

АҚОРДА

КОНФЕССИЯАРАЛЫҚ ДИАЛОГТІ 
ІЛГЕРІЛЕТУ МАҢЫЗДЫ

САЯСИ ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ ТЕРЕҢДЕЙ ТҮСЕДІ

(Басы 1-бетте)

– Bзіңізді және Сіздің құрметті деле-
гацияңызды Иорданияда қарсы алғаныма 
қуаныштымын. Бүгін экономикалық 
байланыстарды жандандыруға және жеке 
сектор үшін мол мүмкіндіктер ашылады. 
Бұл �те маңызды, – деді Иордания Королі.

Келісс�з барысында тараптар сауда, 
инвестиция, �неркәсіп, ауыл шару-
ашылығы, к�лік-логистика, туризм, энер-
гетика, цифрландыру және фармацевтика 
секілді негізгі секторлардағы �зара тиімді 
ын тымақтастықтың перспективасын 
ег жей-тегжейлі талқылады. Екі елдің 
мә дени-гуманитарлық ықпалдастығын 
кеңейту мәселелеріне айрықша мән беріл-
ді. Қазір Қазақстанның медициналық оқу 
орындарында Иорданияның 300-ге жуық 
азаматы білім алып жатыр. Сонымен қатар 
Мемлекет басшысы мен Иордания Королі 
халықаралық және �ңірлік қауіпсіздіктің 
�зекті мәселелері ж�нінде пікір алмасты. 
Кездесу соңында Президент Иордания 
Королін Қазақстанға сапармен келуге 
шақырды.

Сондай-ақ мемлекеттер басшыла-
рының қатысуымен ресми делегациялар 
мүшелері бірқатар құжатқа, атап айтсақ, 
Қазақстан Республикасы Үкіметі мен 
Иордан Хашимит Корольдігі Үкіметі 
арасындағы �неркәсіптік ынтымақтастық 
мәселелері бойынша �зара түсіністік тура-
лы меморандумға; Қазақстан Республика-
сы Энергетика министрлігі мен Иордан 
Хашимит Корольдігі Атом энергетикасы 
ж�ніндегі комиссиясы арасындағы атом 
қуатын бейбіт мақсатта пайдалану са-
ласындағы ынтымақтастық мәселелері 
бойынша �зара түсіністік туралы мемо-
рандумға; Қазақстан Республикасы Ұлт-
тық экономика министрлігі мен Иордан 
Хашимит Корольдігі Bнеркәсіп, сауда 
және жабдықтау министрлігі арасындағы 
�зара түсіністік пен ынтымақтастық ту-

ралы меморандумға; «Самұрық-Қазына» 
ұлттық компаниясы» АҚ мен Иордан 
Хашимит Корольдігі Инвестициялар 
министрлiгi арасындағы ынтымақтастық 
туралы келiсiмге; Қазақстан Республика-
сы Президенті Іс басқармасы «Қазақстан 
Республикасы Президентiнiң телерадио-
кешенi» шаруашылық жүргізу құқындағы 
республикалық мемлекеттік кәсіпорыны 
мен Иордания радио және телевизия 
корпорациясы (Jordan Radio and Television 
Corporation) арасындағы �зара түсiнiстiк 
пен ынтымақтастық туралы меморан-
думға, сонымен қатар ведомствоаралық 
және коммерциялық 10 құжатқа қол 
қойыл ды.

Келісс�здер аяқталғаннан кейін Қа-
зақстан Республикасының Президенті 
Қасым-Жомарт Тоқаев пен Иордан Ха-
шимит Корольдігінің Королі II Абдалла 
бен әл-Хусейн Бірлескен мәлімдеме қа-
былдады. Мемлекет басшысы Бірлескен 
мәлімдемеде Корольді таққа отырғанына 
25 жыл толуымен құттықтады. Бұл ме-
рейлі дата былтыр тойланған болатын. 
Қасым-Жомарт Тоқаев Ұлы Мәртебелінің 
парасатты басшылығымен саяси, әлеумет-
тік-экономикалық, әкімшілік және басқа 
да салаларды қамтитын ауқымды рефор-
малар жүзеге асырылғанын атап �тті.

Король II Абдалла бен әл-Хусейн 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың халықаралық 
бастамаларына, Қазақстанда экономика-
ны жаңғырту, мемлекеттік басқару жүйе-
сін жетілдіру, заң үстемдігін қамтамасыз 
ету және әлеуметтік әділдікті нығайту 
бағытында жүргізіп жатқан реформаларын 
қолдайтынын жеткізді.

Мемлекеттер басшылары ортақ құн-
дылықтар мен мүдделерге негізделген 
екіжақты байланыстарды одан әрі нығай-
тудың маңызын, барлық деңгейдегі жан-
жақты диалогті алдағы уақытта да жандан-
дыруға ұмтылыстарын растады.

Бірлескен мәлімдемеде энергетика, 
ауыл шаруашылығы, инфрақұрылым, 
ақпараттық технологиялар, �ңдеу �нер-
кәсібі және фармацевтика сияқты сала-
ларда �зара тиімді сауда-экономикалық 
ынтымақтастықты тереңдету қажет екені 
айтылған. Сауда-экономикалық байла-
ныстарды арттыру және түрлі секторларда 
бірлескен жобаларды жүзеге асыру үшін 
қолайлы жағдай жасау мақсатында жаңа 
мүмкіндіктерді зерделеуге уағдаластық 
жасалды. 

Тараптар атом саласындағы ынты-
мақтастықтың аясын кеңейтуге дайын 
екенін растады. Екі ел арасындағы сау-
да-экономикалық байланыстарды нығай-
туға ықпал ететін к�лік және логистика 
бағыттарын, соның ішінде Транскаспий 
халықаралық к�лік дәлізін дамытудың 
маңызына назар аударылды. Аталған са-
лалардағы әртүрлі жобаларды іске асыру 
перспективаларын зерделеуге ниет таны-
тып, туризм саласын дамыту мен іскерлік 
байланыстарды жандандыру үшін екі ел 
арасында тікелей әуе қатынасын ашу мүм-
кіндігін қарастыруға қос тарап та мүдделі 
екенін білдірді.

Мемлекеттер басшылары білім беру 
саласындағы ынтымақтастықты кеңейтуге, 
соның ішінде студенттер мен оқытушылар 
алмасуға, бірлескен білім беру бағдарлама-
лары мен ғылыми зерттеулерді әзірлеуге 
келісті. Олар сондай-ақ халықтар арасын-
дағы достық байланыстарды нығайтуға 
ықпал ететін к�рмелер мен мәдени күндер 
секілді бірлескен іс-шаралар ұйымдастыру 
арқылы мәдени байланыстарды тереңдету-
ге ниетті екенін айтты.

Тараптар биыл Астана мен Амман 
қалалары бауырластығының 20 жылдығы 
аясында фестивальдер, к�рмелер және ор-
нықты даму мен технологиялар саласында 
тәжірибе алмасу секілді бірлескен мәдени 
және іскерлік шаралар �ткізуге дайын 

екенін жеткізді. Мемлекеттер басшылары 
екіжақты қатынастарға тың серпін беріп, 
мүлдем жаңа деңгейге шығаруға ықпал 
ететін келісс�здердің нәтижесіне к�ңіл 
толатынын атап �тті.

Қасым-Жомарт Тоқаев пен II Абдал-
ла бен әл-Хусейн екі ел үкіметтеріне 
Сауда-экономикалық, мәдени және гу-
манитарлық ынтымақтастық ж�ніндегі 
Қазақстан-Иордания үкіметаралық ко-
миссиясының отырыстарын тұрақты түрде 
�ткізуді, сондай-ақ сауда-экономикалық 
және инвестициялық ынтымақтастықтың 
перспективалы бағыттарын анықтау үшін 
Іскерлік кеңестің қызметін жандандыруды 
тапсырды. Бұдан б�лек, тараптар халықа-
ралық және �ңірлік мәселелер, соның 
ішінде Таяу Шығыстағы жағдай ж�нінде 
пікір алмасты.

Жұмыс сапары барысында Қасым-
Жомарт Тоқаев Иордания Королі II 
Абдалла бен әл-Хусейнге Қазақстан Рес-
пуб ликасының ең жоғары мемлекеттік 
наг радасы – «Алтын Қыран» орденін та-
быстады. Президент марапаттау рәсімінде 
с�йлеген с�зінде Қазақстан мен Иордан 
Хашимит Корольдігінің арасында берік 
серіктестік қатынастар орнағанын, Ко-
роль ІІ Абдалланың қазақ-иордан байла-
ныстарын нығайтуға елеулі үлес қосқанын 
атап �тті.

– Ұлы Мәртебелі Королдің айнымас 
ниетінің арқасында біз экономика мен 
инвестициялық ықпалдастықтан бастап 
мәдени және білім салаларына дейін 
�зара мүддемізге сай келетін ынтымақта-
стығымызды нығайттық. Аса к�рнекті 
мемлекет қайраткері, бейбітшіліктің 
қор ғаны әрі даналықтың үлгісі ретінде 
Сіздің ісіңіз әлемдегі к�п адамға жігер 
бе реді. Қазақстан халқы Сізді ерекше 
құр меттейді. Иорданияның тек серіктес 
қана емес, нағыз достас ел екенін мақтан 
тұтамыз. Ұлы Мәртебелі Королдің байып-

ты басшылығымен Иордания �ңірдегі 
тұрақтылықты, дінаралық диалогті және 
гуманитарлық қызметті ілгерілетуде ше-
шуші р�л атқарып отыр. Бұл құндылықтар 
Қазақстанның бейбітшілікті, толерант-
тылық пен дипломатияны жақтайтын 
ұстанымына сай келеді. Сіздің зор күш-жі-
геріңіз бен ұдайы қолдауыңыздың арқа-
сында біз �зара ынтымақтастығымыздың 
келешегіне зор үмітпен қараймыз, – деді 
Мемлекет басшысы.

Король II Абдалла бен әл-Хусейн 
Қазақстанның ең жоғары мемлекет-
тік марапатына лайық к�ргені үшін 
Қасым-Жомарт Тоқаевқа және бауырлас 
қазақ халқына ризашылығын білдірді.

Сондай-ақ Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев Амманға ресми сапары аясында 
Иордания музейін аралап к�рді. Мемлекет 
басшысын аталған нысанда ханзада �ли 
бен әл-Хусейн, Иордания музейі Қамқор-
шылар кеңесі т�рағасының орынбасары, 
ханшайым Сумайя бинт Хасан мен музей 
директоры Ихаб Амарин қарсы алды.

Қасым-Жомарт Тоқаев к�рме залда-
рын аралап к�ріп, музей қорында сақта-
лып тұрған сирек жәдігерлермен және 
экспонаттармен танысты. Сондай-ақ 
Мемлекет басшысына Иордан Хашимит 
Корольдігіндегі ең үлкен музейдің құрылу 
тарихы ж�нінде мәлімет берілді. Музейде-
гі ерекше к�рменің бірі – Кумран қолжаз-
балары. Онда тарихи құндылығы зор мыс 
қолжазбалардың фрагменттерімен таны-
суға болады. Иордания музейі тұрақты 
экспозициядан б�лек, ұлттық тарих пен 
мәдениетті дәріптеу үшін уақытша к�р-
мелер, дәрістер, семинарлар мен мәдени 
іс-шаралар ұйымдастырады. Президент 
нысанды аралап к�рген соң Құрметті қо-
нақтар кітабына естелік жазба қалдырды.

Мейір ЖАСЫН
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Денсаулық сақтау саласындағы нор-
малардың артық заңнамалық регламенттелуін 
болғызбау мәселелері туралы заңнамалық 
түзетулерді Мәжіліс былтырғы 25 желтоқ-
санда бірінші оқылымда мақұлдады. Заң 
жобасы бойынша жұмыс тобының жетекшісі 
Дәулет Мұқаев депутаттар құжаттың маз-
мұны бойынша жұмыс барысында оны 

айтарлықтай пысықтап, бірқатар түзету 
енгізгенін айтты.

Енді тегін медициналық к%мектің ке-
пілдік берілген к%лемі аясында к%рсетілетін 
қызметтер тізіміне онкологиялық ауруларды 
ерте анықтауға арналған скринингтік тек-
серулер енгізілетін болады. Есту қабілеті 
бұзылған, медициналық себептер бойынша 

мүгедектігі жоқ қазақстандықтарды жергілікті 
бюджет есебінен әкімдіктер есту аппарат-
тарымен қамтамасыз етеді.

 Мәжіліс депутаттарының бастамасымен 
Денсаулық сақтау министрлігінің қа ра-
мағындағы ғылыми-зерттеу институтта рына 
резидентура бағдарламалары бойынша 
оқытуды %з бетінше жүзеге асыру, ал бейінді 
бағыттар бойынша докторантураны даярлау 
бағдарламаларын медициналық жоғары 
оқу орындарымен бірлесіп оқыту құқығы 
беріледі. Денсаулық сақтау саласына қатысты 
%зге де нормалар ұсынылды.

– Заң жобасымен жұмыс аясында де-
путаттар бас бостандығынан айыруға 

немесе шартты түрде бас бостандығынан 
айыруға байланысты емес жазаға сотталған 
адам дардың құмар ойындарға қатысуына 
тыйым салуға, сондай-ақ букмекерлік 
кеңселерді немесе тотализаторларды 
жарнамалауға қатысты заңнаманы 
қатаңдатуға бағытталған түзетулер енгізді. 
Заң жобасымен реттелетін салалардың 
кеңеюіне байланысты оның атауы: 
«Қазақстан Республикасының кейбір 
заңнамалық актілеріне денсаулық сақтау, 
ойын бизнесі және артық заңнамалық 
регламенттеуді болғызбау мәселелері бо-
йынша %згерістер мен толықтырулар енгізу 
туралы» болып %згертілді, – деді Д.Мұқаев. 

Талқылау қорытындысы бойынша 
депутаттар заңды екінші оқылымда қабылдап, 
Сенаттың қарауына жіберді. 

Сонымен қатар Мәжіліс Қылмыстық 
жолмен алынған кірістерді заңдастыруға 
және терроризмді қаржыландыруға қарсы 
іс-қимыл ж%ніндегі Еуразиялық топ туралы 
келісімге және Қылмыстық жолмен алынған 
кірістерді заңдастыруға және терроризмді 
қаржыландыруға қарсы іс-қимыл ж%ніндегі 
Еуразиялық топтың бюджетін қалыптастыру 
және атқару тәртібі туралы ережеге %згерістер 
енгізу туралы хаттаманы ратификациялады. 
Оның нормаларымен Қаржылық мониторинг 
агенттігі т%рағасының орынбасары Жеңіс 
Елемесов таныстырды.

Қарастырылып отырған хаттамада 
Еуразиялық топтың бюджетін қалыптастыру 
к%здері к%рсетілген. Атап айтқанда, тұ-
жырымдамалық аппарат «ерікті жарна», 
«мақсатты ерікті жарна», «басқа да түсімдер 
(кіріс)» және «мақсатты қор» анықта-
маларымен толықтырылған. Басқа да 
тех никалық түзетулер енгізілді. Бүгінде 
Еуразиялық топқа мүше тоғыз мемлекеттің 
сегізі, оның ішінде Қазақстан да құжатты 
ратификациялады.

Бұдан соң депутаттар былтырғы 25 
наурызда Астана қаласында жасалған 

Қазақстан мен Кипр арасындағы сотталған 
адамдарды беру туралы келісімді рати-
фикациялады. Құжат ж%нінде баяндаған 
Бас прокурордың орынбасары Ғалымжан 
Қойгелдиев бұл келісім арқылы елдеріміз 
қылмыстық іс жүргізу саласында толық 
құқықтық база қалыптастыратынымызды 
айтты. Ол 2022 жылы Кипрмен құқықтық 
к%мек к%рсету және ұстап беру туралы 
келісімдерге қол қойылып, олар 2023 жылы 
ратификацияланғанын еске салды.

– Бұл келісімнің маңызы зор. >леуметтік 
тұрғыдан қарасақ, шетелде сотталған аза-
маттарымызды елімізге әкелу олардың 
туыстарынан қол үзбей, қоғамға тез бе-
йімделуіне оң ықпал етеді. Кипрде отандас-
тарымыз құқық бұзып, сотталған жағдайда 
осы шарттың к%мегімен оларды елге қайтара 
аламыз, – деді Ғалымжан Қойгелдиев.

Сондай-ақ Мәжіліс депутаттары Сенат-
тың Бюджет кодексіне, сондай-ақ «Қазақстан 
Республикасының кейбір заңнамалық 
актілеріне бюджет заңнамасын жетілдіру 
мәселелері бойынша %згерістер мен 
толықтырулар енгізу және «Концессиялар 
туралы» Қазақстан Республикасы Заңының 
күші жойылды деп тану туралы» заңға 
енгізген %згерістерімен келісті.

Палата комитеттері жаңа заң жобаларын, 
атап айтқанда, >кімшілік құқық бұзушылық 
туралы кодекске %згерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы, «Жер қойнауы және жер 
қойнауын пайдалану туралы» кодекске су 
ресурстарын қорғау және пайдалану 
мәселелері бойынша %згерістер енгізу 
туралы, 2004 жылғы 22 желтоқсандағы 
Қазақстан мен Ресей үкіметтері арасындағы 
«Байқоңыр» ғарыш айлағында «Бәйтерек» 
ғарыш зымыран кешенiн құру ж%ніндегі 
келісімге %згерістер енгізу туралы хаттаманы 
ратификациялау жобасын жұмысқа 
қабылдады.

Мейір ЖАСЫН

ОНКОСКРИНИНГ ТЕГІН ҚЫЗМЕТТЕР ТІЗІМІНЕ ЕНДІ

Мәжіліс Спикері Ерлан Қошановтың төрағалығымен жал-
пы отырыс өтті. Онда депутаттар денсаулық сақтау, ойын 
бизнесі және артық заңнамалық регламенттеуді болғызбау 
мәселелері туралы заңды екінші оқылымда қабылдап, екі 
халықаралық құжатты ратификациялады.

«>кімдер мектебі» жобасы ауылдық округ әкімдерінің 
біліктілігін арттыруға бағытталған. Олардың басым 
б%лігі – тіке лей сайлау нәтижесінде алғаш рет 
мемлекет тік қызметке келгендер. >кімдердің сайла-
нуы – Президент бастамашы болған саяси жаңғырудың 
маңызды кезеңі және >ділетті Қазақстан құрудың 
негізгі тетігі. Бұл реформа азаматтардың саяси 
үдерістерге белсенді қатысуына жол ашты, алайда 
жаңа сайланған әкімдердің басым б%лігі – мұғалімдер, 
дәрігерлер, аграршылар мен кәсіпкерлер мемлекеттік 
басқарудағы тәжірибенің жетіспеушілігін сезінуде.  

Премьер-Министрдің орынбасары Қанат 
Бозымбаевтың айтуынша, «>кімдер мектебінің» іске 
қосылуы – уақытылы және орынды шешім. Біліктілікті 
арттыру бағдарламасы ауылдық %ңірлердің дамуына 
жаңа серпін беріп, халықтың %мір сүру деңгейін 
жақсартуға мүмкіндік береді. 

«AMANAT» партиясының Атқарушы хатшысы 
Дәулет Кәрібектің с%зінше, «>кім дер мектебі» жобасы 
Мемлекет бас шысының тікелей тапсырмасымен 
жү зеге асырылып жатыр және Президенттің саяси 
реформалары аясында жергілікті басқаруды жетілдіруге 
бағытталған маңызды шара лар дың бірі. Атқарушы 
хатшының айтуынша, жоба барысында ауыл әкімдері 
%з елді мекендерінің экономикалық дамуы бойынша 
бағдарламалар әзірлеуге тиіс. Бұл бағытта Саяси ме-
неджмент академиясы Мемлекеттік басқару академия-
сымен бірлесіп, арнайы оқыту бағдарламасын жасады.

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев жа қында %ткен 
Үкіметтің кеңейтілген отыры сында «AMANAT» пар-
тия сының оң тәжі рибесіне назар аударды. Бұл кез-
дейсоқ емес, %йткені партия ауыл әкімдерімен жұмыста 
айтарлықтай тәжірибеге ие. Был тыр еліміздің барлық 
%ңірінде жаңадан сайланған әкімдердің алғашқы 
қызметтік нәтижелері талқыланған форумдар ұйым-
дастырылып, олардың %кілеттіктерін ке ңей ту, соның 
ішінде ауылдық округтер бюд жеттерін ұлғайту бойынша 
ұсыныстар жасалды. Сонымен қатар «AMANAT» 
пар тия сының Саяси менеджмент академиясы ауылдық 
округ әкімдерін оқыту жұмыстарын жүргізген болатын. 
2022 жылы «Ауыл ама наты» жобасы аясында 2 300-

ден астам әкім мен партияның аумақтық филиалда-
ры ның атқарушы хатшыларына кешенді оқыту 
ұйымдастырылды. Бұл бағдарлама халықтың эко-
номикалық белсенділігін арттыру және табысын 
к%бейту бойынша басшылардың құзыреттілігін 
арттыруға арналған к%шпелі семинарларды қамтыды.  
Енді жинақталған тәжірибе негізінде «AMANAT» 
партиясының Саяси менеджмент академиясы мен 
Президент жанындағы Мемлекеттік басқару 
академиясының сарапшылары арнайы «>кімдер 
мектебі» білім беру бағдарламасын әзірледі.  

Мемлекеттік қызмет істері агенттігінің т%рағасы 
Дархан Жазықбай атап %ткендей, ауыл әкімдерін 
сайлау кезінде саяси партиялар ұсынатын кандидат-
тардың кәсіби жауапкершілігі мен дайындығына 
ерек ше назар аударуы қажет.

Оқу 17 ақпаннан 13 мамырға дейін жал ғасады және 
Мемлекеттік басқару академиясының %ңірлік 
филиалдарында %теді. Оқу курсы 240 сағаттық дәрістерден 
тұрады, оның 140 сағаты заңнама және мемлекеттік 
басқару мәселелеріне, ал 100 сағаты ауылдық аумақтардың 
экономикалық дамуына арналған. Негізгі бағыт 
практикалық дағдыларға қойылады: маркетингтік 
зерт теулер, жеке қосалқы шаруашылықтардың (ЖҚШ) 
тауарлық массасын анықтау, кооперативтер құру, ауыл 
шаруашылығы %німдерін қайта %ңдеу және %ткізу. 
Оқуды аяқтағаннан кейін барлық әкім %зінің 
экономикалық даму бағдарламаларын ұсынады, ал 
Үкіметтің Iңірлік саясат ж%ніндегі жобалық кеңсесі 
мен «AMANAT» партиясы олардың іске асырылуына 
әдістемелік және практикалық қолдау к%рсетеді.  

Еске сала кетейік, бұған дейін «AMANAT» 
партиясының жанынан Үкіметтің Iңірлік саясат 
ж%ніндегі жобалық кеңсесінің Ана литикалық орталығы 
ашылған болатын. Ол «>кімдер мектебі» жобасын 
жүзеге асы румен, басқару процестерін цифрлан-
дырумен, сондай-ақ аудан және ауыл әкім  дерін 
экономикалық даму бағдар ла маларын іске асыру 
барысында сүйемел деумен айналысады.

�.САМАТҰЛЫ

Елдің 17 өңірінде «Әкімдер мектебі» жобасы аясында 2 400-ден астам 
ауылдық округ және аудан әкімдерін кешенді оқыту басталды.  Оқыту-
дың басталу рәсіміне Премьер-Министрдің орынбасары Қанат Бозымба-
ев, «AMANAT» партиясының Атқарушы хатшысы Дәулет Кәрібек,  Мемле-
кеттік қызмет істері агенттігінің төрағасы Дархан Жазықбай,  Президент 
жанындағы Мемлекеттік басқару академиясының ректоры Ерлан Әбіл 
және басқа да тұлғалар қатысты.  

ЭКОНОМИКАЛЫҚ ДАМУ
БАҒДАРЛАМАСЫ ӘЗІРЛЕНЕДІ

Бұған дейін ата-аналар «AMANAT» партиясы 
Кеген аудандық филиалының қоғамдық қабылдау 
б%лмесінде %т  кен аудан әкімінің кездесуінде %з 
%тініштерін жеткізген еді. Олар балаларды мектепке, 
медициналық мекемелерге және басқа да маңызды 
орындарға апару қиын екенін айтты.

«Біз балаларымызды тасымалдау үшін әрдайым 
к%лік іздеуге мәжбүр болдық. Такси жүргізушілері 
мүгедек арбасын алудан бас тартатын, қоғамдық 
к%ліктер мүлде ыңғайсыз. Сондықтан бұл мәселені 
аудан әкімінің қабылдауында к%тердік. Қысқа уақыт 
ішінде нақты шешім шыққанына қуаныштымыз», – 
дейді ата-аналардың бірі.

Қабылдауда к%терілген бұл мәселе «AMANAT» 
пар тиясының Кеген аудандық филиалы арқылы об-
лыс тық деңгейде қаралды. Нәтижесінде, аудандық 
жұмыспен қамту орталығына арнайы жабдықталған 
инватакси б%лінді.

«Ата-аналар к%терген мәселе әлеуметтік маңызы 
зор болғандықтан, оны облыстық деңгейде қарастырып, 

нақты шешім шығаруға күш салдық. Ата-аналар 
к%терген мәселе әлеуметтік маңызы зор болғандықтан, 
оны облыстық деңгейде қарастырып, шешімін табуға 
күш салдық. Арнайы инватакси б%лініп, ерекше 
қажеттілігі бар балалардың күнделікті жүріп-тұруы 
жеңілдеді. Енді олар қажетті мекемелерге еш қиын-
дықсыз жете алады», – деді партияның аудандық 
филиал т%рағасы Тұрсынбай >лімбай.

Заманауи к%тергіш механизмдермен жаб дық-
талған инватакси енді ерекше қажеттілігі бар 
ба лалардың қауіпсіз әрі ыңғайлы тасымалдануына 
мүмкіндік береді. Бұл бастама олардың сапалы 
бі лім алуына, медициналық қызметтерге уақытылы 
қол жеткізуіне және әлеуметтік ортаға бейімделуіне 
жол ашады.

Айта кетейік, «AMANAT» партиясының қоғамдық 
қабылдау б%лмелері – халық пен билік арасындағы 
тікелей диалог алаңы. Мұнда азаматтар %з мәселелерін 
к%теріп қана қоймай, оның нақты шешілуіне тікелей 
ықпал ете алады.

ЕРЕКШЕ ҚАЖЕТТІЛІГІ БАР БАЛАЛАРҒА 

ИНВАТАКСИ СЫЙЛАДЫ
Кеген ауданында мүмкіндігі шектеулі балаларды тасымалдау мәселесі 
шешімін тапты.
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ӨЗЕКТІ

Қ.Тоқаев Үкіметке т�тенше жағ  дайдың 
мән-жайын мұқият тексеруді жүктеді. 
Салалық ведомстволарға, �ңір әкімдігіне 
марқұмдардың отбасылары на барлық 
қажетті к�мекті к�рсетуді тапсырды.

Т�тенше жағдайлар министрлігінің 
хабарлауынша, 2025 жылғы 17 ақпанда 
Ұлытау облысының Жаңаарқа ауданында 
«Қазақмыс корпорациясы» ЖШС-ына 
қарасты «Жомарт» кенішінің шахтасында 
тау массасы құлап, 7 қызметкерді басып 
қалған. Оқиға орнына Ұлытау, Қарағанды 
облыстарының ТЖД күштері, 2 киноло-
гиялық есептоп, «Серіктес АҚҚ» құт қа-
рушылар тобы, ТЖМ Апаттар меди ци насы 
орталығының қызметкерлері мен пси-
хологтері, полиция, басқасы – бар лығы 
85 адам мен 17 техника жіберілді. 

Премьер Олжас Бектеновтің тапсыр-
масымен Ұлытау облысында вице-пре мьер 
Қанат Бозымбаевтың басшы лығымен 
үкіметтік комиссия жұмыс істеді. Комиссия 
мүшелері оқиға орнында болып, тергеу 
барысымен танысты. Қ.Бозымбаев штаб 
отырысын �ткізді.

18 ақпанда құтқарушылар үйінді 
астынан «Қазақмыстың» 7 жұмысшы-
сының мәйітін тапты. Мүрделер сот-
медициналық са рап тама жүргізу үшін 
полиция қызмет керлеріне тапсырылды. 
Жеті шахтердің �лімі фактісіне бай ланысты 
«Тау-кен немесе құрылыс жұмыстарын 
жүргізу кезінде қауіпсіздік ережелерін 
бұзу» бабымен қылмыстық іс қозғалды. 
«Жомарт» кенішінде к�з жұмған шах-
терлардың тізімі жарияланды. Ең жасы 
27 жасында қыршынынан қиылыпты.

Қаза болған кеншілердің ішінде: Ақ-
шалов Қайрат Аманбекұлы, 1975 жылы 
туған (50 жаста болған), сорғы қон дыр-
ғыларының машинисі; Жақұбаев Ардақ 
Боранбайұлы, 1998 жылғы (27 жас), жерасты 
учаскесінің тау-кен шебері; Жұ мадоллаев 
Бақытбек Ны шанұлы, 1975 жылғы (50 
жас), жерас ты тау-кен жұмысшысы; 
Кенжебеков Орын бек Eмірханұлы, 1991 
жылғы (34 жас), тиеу-жеткізу машинасының 
ма ши нисі; Мол дабеков Ғалымжан Есен-
бекұлы, 1978 жылғы (47 жас), шпур бұр-

ғылаушының к�мекшісі; Нұролдаев Олжас 
Жағалбайұлы, 1979 жылғы (46 жас), жерасты 
учаскесінің энергетигі; Рожков Константин 
Вла димирович, 1992 жылғы (33 жас), 
жерасты тау-кен қазу жабдықтарының 
электр слесарі болған.

Еңбек министрлігінің дерегінше, қаза 
тапқан кеншілердің отбасыларына асы-
раушысынан айырылу жағдайы бойын-
ша мемлекеттік әлеуметтік жәр демақы-
лар тағайындалады. Жәрдема қы ның бұл 
түрі 8 жасқа дейінгі баласы бар жұмыс сыз 
үш анаға да беріледі. Қаза тапқан кен-
ші нің бәрі міндетті әлеуметтік сақтан-
ды ру жү йесінің қатысушысы болғандық-
 тан, от ба сына МEСҚ-тан да әлеуметтік 
т�лем т� ленуге тиіс. Асыра уындағы бір 
адам үшін бюджеттен т� ленетін жәрдем-
ақы 42 530 теңгені, ал қордың т�лемі – 
141 523 теңгені, асы ра уында бес адам 
бол са, жәрдемақы 127 127 теңгені, МEСҚ 
т�лемі  335 017 теңгені құрайды.

Алпауыт корпорация қаза тапқан-
дардың отбасыларына әр жұмысшы сының 
10 орташа жылдық жалақысын (орташа 
алғанда бұл – 84 миллионнан 124 млн 
теңгеге дейін) және жерлеуді ұйым дас-
тыруға 550 АЕК (2 162 600 теңгеден) 
�темақы т�лейді. Сондай-ақ қаза тапқан 
жұмысшыларының, от басыларының 
несие-қарыздарын, балаларының оқу 
ақысын �теуге мін деттелді. Бірақ о дү-
ниелік болған атпал азаматтардың 
арамызға қайта орал май тыны анық.

Үкіметтік комиссия басшысы Қанат 
Бозымбаев «Қазақмысқа» тергеу қауіп-
сіздігін анықтағанша шахтада жұмысты 
қайта бастамауды бұйырды. Вице-премьер 
бұл компаниямен енді басқаша с�йле-
сетіндерін жеткізді: тиісті тергеуден 
ке йін «Қазақмыс корпорациясы» ЖШС-
ның келісімшарттық міндеттемелері 
қайта қаралатын болады.

– Жүйе мен тәсілдерді түбегейлі �з-
герту қажет. Мемлекет тарапынан олар-

ды қатайтатын боламыз! Oнеркәсіптік 
қа уіпсіздік комитеті құрылды, заңнаманы 
�згертеміз. Парламентте тиісті заң жобасы 
қаралып жатыр, онда ТЖМ-ге қосымша 
�кілеттіктер беріледі. Мұндай жазатайым 
оқиғаларды болдырмау үшін бар күшімізді 
саламыз. Мемлекет бас шысы тергеуді 
мұқият жүргізуді тапсыр ды. Құқық қорғау 
органдары – сарапта ма, �неркәсіптік 
қауіпсіздік комитеті  тергеу жүргізеді. 
Сіздің міндетіңіз – осы т�тенше жағдайға 
кімнің жол бергенін анықтау, – деді 
Қ.Бозымбаев компания басшылығына.

Қоғамның да бұл алпауытқа қояр 
сұрағы бар. Forbes Kazakhstan жыл сайын 
жұмысшылары қаза тауып жататын 
«Қазақмыстың» жаңа, қымбат ұшақты 
сатып алғанына назар аудартты. 2012 
жылдан бері «Қазақмыстың» �ндірісінде 
40-тан астам жұмысшысы қаза тапқан, 
осы кезеңде олигарх Владимир Кимнің 
ауқаты 100 млн долларға �сті.

Күні кешегі апаттан екі ай бұрын ғана 
2024 жылғы 17 желтоқсанда, Ұлытау 
облысындағы «Қазақмыс» корпорация-
сының Оңтүстік-Жезқазған филиалының 
№65 кенішінің шахтасында ереуіл бас-
талды. 250-ден астам шахтер жер астына 
түсуден бас тартты. Олар жалақыны 
�сі руді және еңбек жағдайларын жақ-
сартуды талап етті. Корпорацияның бар 
бітіргені – жалақыны 8,5% к�терді. Бірақ 
бұл инфляция шығынын да жаппайды. 
2024 жылы елде инфляция 8,6% болды. 
Яғни, бұл шын мәнінде жалақы арттыру 
емес, индексация ғана.

Дәл осы кезде жұмысшылар компа-
нияның табысын 6 есе арттырып берген. 
Жылдық есебінде айтылғандай, 2023 
жылы Kazakhmys Copper АҚ тобының 
табысы алдыңғы жылғы 18,07 миллиардтан 
111,85 млрд теңгеге дейін ұлғайып шыға 
келді. Ақпарат агенттіктерінің жазуынша, 
осыдан кейін, 2024 жылғы қазанда кор-
порацияға қарасты «Саяқ» шахтасында 
2 жұмысшы газға уланып �лді. Ал сол 
жылғы қазанда «Қазақмыс» Airbus ACJ220-
110 TwoTwenty бизнес джетін сатып алды. 
БАҚ дерегінше, әлдебір мықтыға арналған 
бұл ұшақтың құны 83 миллион доллардан 
асыпты! Айтпақшы, осы жекеменшік 
ұшаққа жұмсағаны «Қазақмыстың» 17 
ақпанда қаза тапқан 7 жұмысшысының 
отбасына т�леген барлық �темақысынан 
шамамен 59 есе к�п! Ақпарат құралдары 
«Қазақмыстың» соңғы жылдары �з 
�ндірістеріндегі қауіпсіздікті арттыруға 
қанша ақша салғаны туралы сұраққа 
жауап бермейтініне шағымданады. Бұл 
ақпарат ТЖМ Oнеркәсіптік қауіпсіздік 
комитетінде де жоқ болып шықты.

ЖАРЫЛЫС ЖАҢҒЫРЫҚ БОЛЫП 
ҚАНА ҚАЛДЫ...

Кеншілер кәсібі  әлемдегі ең бір 
ауыры, азаптысы, қауіптісі саналады. 
2006 жылғы 20 қыркүйекте Қарағанды 
облысындағы Ленин атындағы шахтада 
метанның жарылуы және сұрапыл �рттің 
туындауы кесірінен қазақстандық жер-
асты кен �ндірісінің бүкіл тарихындағы 
ең алапат т�тенше оқиға тіркелді. Сонда 
жердің қойнауында 368 адам қалып қойды. 
Соның ішінде 41 кенші мерт бол ды. Азат 
Қазақстан �з тарихында ал ғаш рет 
жалпыхалықтық Аза тұту кү нін жариялады. 
Кейін үкіметтік ко миссия апатқа еңбекті 
қорғау және қауіпсіздік техникасы та-

лап тарын �рес кел бұзу себеп болғанын 
анықтады. Жалпы, сол Ленин атындағы 
шахтада тәуелсіздік жылдарында 3 апат 
болды. 1995 жылы – 13 адам, 2006 жы  лы – 
41 адам, 2022 жылғы 3 қарашада  5 адам 
жан тапсырды. 

Сондай-ақ Қарағанды облысындағы 
«Абай» шахтасында да бірнеше ірі апат 
болған. Соның ішінде 2008 жылғы 11 
қаңтарда метанның жарылысы салда-
рынан 30 шахтер опат болды. Прези дент-
тің шешімімен тағы Аза тұту жа рия ланды. 
Тергеу жарылыстың себебі ретінде «т�бені 
отырғызу»  кезіндегі технологияның 
бұзылуын атады. Ол ұшқын туындатып, 
онысы жарылысқа ұласқан к�рінеді.  

Жауапты шенеуніктерге бұл сабақ 
болмаса керек, 2021 жылы «Абай» шах-
тасында кезекті апат болды. Жер астында 
жүрген 64 жұмысшының 56-сы �з бетінше 
эвакуацияланып үлгерген. Метанға б�к        кен 
3-К10 кенжар-забойында 8 кенші қалды, 
�кінішке қарай, оның алтауы �лді.

Соңғы оқиғаларды еске салсақ, 2023 
жылғы 17 тамызда Шахтинск қаласын-
дағы «Қазақстандық» шахтасында �рт 
болып, 5 адам жантәсілім етті. 2023 жыл-
ғы 28 қазанда Қарағанды облы сын дағы 
Костенко атындағы шахтада газды метан 
жарылды. 74 кенші зардап шекті. Оның 
жаңғырығы әлі күнге естіледі. 2025 жылғы 
18 ақпанда Бас прокуратура Костенко 
шахтасындағы сол жарылысқа қатысты 

қылмыстық іс сотқа жіберілгенін мәлімдеді. 
Іс материалдары 106 томды толтырған! 
Оның ішінде қаншама былық сипатталады. 

–Тергеу барысында жазатайым оқи-
ғаға тау-кен жұмыстары кезінде қа уіпсіздік 
ережелерінің жаппай бұзылуы себеп 
болғаны анықталды. К�мір �ндіру алаңын-
дағы жарылыс шоғырлануы рұқсат етілген 
стандарттардан айтар лықтай асып кеткен 
к�мір шаңының жа рылыстарының тізбекті 
реакциясын тудырып, 46 кенші қаза та-
уып, 28 кенші жараланды. Шахта бас-
шылығы және инженерлік-техникалық 
қызметкерлер арасынан 10 адам қыл-
мыстық жауап кершілікке тартылды. 
Барлығы қамауда отыр, – деп хабарлады 
Бас прокуратура. 

Оларға Қылмыстық кодекстің 277-ба-
бының 3-б�лігі («тау-кен жұмыс тары 
кезінде қауіпсіздік ережелерін бұ зу») 
бойынша айып тағылды. Бұл бапта 8 
жылға дейін бас бостандығынан айыру 
жазасы қарастырылған. Іс бойынша 74 
адам жәбірленуші ретінде танылды. 
Материалдар Қарағандының Eлихан 
Б�кейхан аудандық сотына жіберілді.

ЖАҒДАЙ НЕГЕ ТҮЗЕЛМЕДІ?
Жалпы, республика тәуелсіздік ал-

ғалы отандық шахталардағы 13 ірі апат 
елге жария болды. Т�тенше оқиғалар 
салдарынан 183 кенші ажал құшты. Қа-
зақстанда екі рет Аза тұту жарияланды. 
Содан бері бұл кәсіп иелері тау масса-
сының құлауы, шахталар т�бесінің опы-
рылып түсуі, метан жа рылысы, �рт   тер, 
жазатайым оқиғалар және бас қасы 
кесірінен әрі қарай қаза тауып жатыр. 
Арнайы құрылған комиссиялар трагедия 
себептерін анық тайды, қаншама бұзу-
шылықтың беті ашылады. 

Алайда апаттар саны бәрібір азаятын 
емес. Сарапшылар мұндай апаттарға жол 
бермеуге болатын еді дейді. Сенат депутаты 
Сергей Ершов кен орында рындағы апаттар 
жүйелі сипат алғанына қауіп білдірді. 

– Кезекті қайғылы оқиғадан кейін 
әрдайым үкіметтік комиссия құрылады, 
Үкіметтің лауазымды �кілдері оқиға 
орнына аттанады. Түрлі тексеріс жүр гі-
зіледі, тиісті шешім шығарылады. Жағ-
дай жақсармайды. Адамдардың қа засы 
жалғасады. Oйткені кен орын дарында 
�ткен ғасырда жасалған жаб дықтар 
пайдаланылады. Ал тозған жаб дық – 
жұмысшылардың �мірі мен денсаулығына 
қатер, – деді ол.

Сенатордың айтуынша, �неркәсіптік 
кәсіпорындардың қожайындары жаб-
дықтарды ауыстырудан қаржы үнемдеу 
үшін �неркәсіптік қауіпсіздікке сараптама 
жүргізумен шектеледі. Бұл құжат бақы-
лаушы органдардың талабын орындауға 
жарайды. Алайда апаттың алдын алуға 
жарамайды, оған тосқауыл қоятын шаралар 
сол бойы қабылданбайды.

Осыған байланысты соңғы екі жыл 
бойы Парламент депутаттары қауіпті 
�ндірістердегі, кен орындардағы қауіп-
сіздікті объективті бағалау үшін ТЖМ-ге, 
�неркәсіп қауіпсіздігі саласындағы 
уәкілетті органға қосымша құзыреттер 
беруді ұсынып келеді. Мысалы, қауіпті 
�ндірістік объектілерді жаңғырту және 
техникалық қайта жарақтандырудың 
Жиынтықты жоспары мен жұмыстары 
т�тенше жағдай ведомствосымен келісілуге 
тиіс. Ал кәсіпорындардың ол жоспарды 
уақытылы орындау міндеті заңмен бекітілуі 
керек. Бұл талап әзірге орындалар емес.

Қауіпсіздік техникасы ж�ніндегі 
инженер Болат Оспан салада тәртіп орнауы 
үшін қадағалау күшейтілуге тиіс екенін 
айтты. 2021 жылы «Абай» шахта сында 6 
кеншінің �мірін жалмаған апат тан кейін 
үкіметтік комиссия Шах таларда апаттардың 
алдын алу және болдырмау ж�ніндегі 
іс-шаралар кешенін әзірлеген екен. Онда 
мысалы, қабат тарында табиғи метаны 
жоғары кен орындарын игергенде нор-
мативтерге дейін алдын ала газсыз дан дыру 
іс-шараларын жүргізу талабы бар.   

– Апатқа жол бермеу шаралары 
Oнеркәсіптік қауіпсіздікті қамтамасыз 

ету қағидаларында қарастырылған. Бұл 
үшін аса қауіпті қабаттары бар шахта-
лардың алаптарын ашу, қауіпсіз және 
қорғалған қабаттарда қосымша дайындау 
қазбасын жасау, қазбаның бағаналы 
жүйелерін қолдану талап етіледі. Шахта 
алабында желдету ағыстарын орналас-
тыруға, кеншілер тұншығып қалмауы 
үшін секциялы желдетуге, дайындау 
кенжарларын оқшаулап желдетуге, газдың 
кенеттен шығарылуын болдыр маудың 
�ңірлік тәсілдерін қолдануға міндетті. 
Бірақ мұның бәрі орындала бермейді. 
Компаниялар одан қаржы үнемдейді, 
оның соңы қайғылы қазаға ұшыратуы 
мүмкін, – деді маман.

Оның пікірінше, білікті кадр тап шылығы 
да �неркәсіптік қауіпсіздікке нұқсан 
келтіреді. Кәсіпорындар �з ісінің білгірін 
іздеп тауып, жоғары жалақымен тарту 
орнына кәсіпорында, кеніште �неркәсіптік 
қауіпсіздікті бақылау ісін тіпті кездейсоқ 
адамға жүктей салады. Бұл жұмысты 
кезекшілік тәсілмен, яғни кезекпен әртүрлі 
жұмысшыға орындат қызатын сорақы 
«жаңашылдық» та болыпты. 

ЗАҢНАН ҚАДАҒАЛАУ КЕТСЕ, 
ОЛИГАРХТАН ҰЯТ КЕТЕДІ

Тіпті, компанияда жеке �ндірістік 
бақылау қызметі болғанымен, олардың 
құзыры кем, қолы қысқа. Басшылары 
түрлі талап-шектеумен адымын аштыр-
майды, аяқ-қолын байлап, матап тас-
тай ды. Содан к�біне бұл тұлғалардың 
жұмысы формальды, үстірт болып келеді 
екен. Oзіне тәуелді қызметкерінің әш-
керелеген бұзушылықтарын компания 
елемейді, олқылықты жоймайды. Ол 
қызметкері табандылық танытып, құ-
зырлы органға шағымданса, қудалауға 
ұшырайды, қызметінен қуылады, оны 
саладағы бірде-бір кәсіпорын жұмысқа 
қабылдамайды. 

Сондықтан сарапшылар дамыған 
елдердің тәжірибесін енгізген ж�н дейді. 
Мысалы, АҚШ-та кеніштерде, қауіпті 
кәсіпорындарда еңбекті қорғау мен 
қауіпсіздік техникасы бойынша �ндірістік 
бақылаудың тәуелсіз қызметі жұмыс 
істейді. Ол құзырлы органға тікелей есеп 
береді. Есебі жалған болса, апатқа 
соқтырса, қатаң жазаға тартылады. 

Сенаторлар да, Т�тенше жағдайлар 
министрлігі де кәсіпорындарды �ндірістік 
бақылаудың жеке қызметін құру, оны 
компанияның президентіне тікелей ба-
ғынысты ету ұсынысымен шықты. ТЖМ 
ақпараты бойынша бұл ұсыныс 2023 
жылғы мамырда «Кейбір заңнамалық 
актілерге азаматтық қорғаныс мәселелері 
бойынша �згерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы» заңы жобасына енгізілді. 
Жалпы, ТЖМ салалық т�л заңына он 
жылдықта бірінші рет түзету енгізуге 
бастама танытып отыр. Заң жобасы әлі 
күнге Парламент қарауында жатыр.  

Талқылаудың соңғы сатысында алып 
тасталмаса, онда бұл заң Т�тенше жағдайлар 
министрлігіне қауіпті �ндірістік объектілерді 
жаңғырту мен техникалық қайта жарақ-
тандырудың Жиынтықты жоспарын 
ке лі сімнен �ткізу және кәсіпорындардан 
оның орындалуын талап ету құзыры 
беріледі. Сондай-ақ әр кәсіпорын тікелей 
бірінші басшысына бағынатын �ндірістік 
ба қылаудың жеке қызметін құруға мін-
деттелуі мүмкін. 

ТЖМ Oнеркәсіптік қауіпсіздік ко-
митеті кәсіпорындармен бірлесіп аталған 
жоспарды жасау ісіне кіріскенін ха барлады. 
Жиынтық жоспарды орындау «Қауіпті 
�ндірістік объектілердегі апатты азайту» 
Жол картасының негізгі іс-ша расы болмақ. 
Алайда әзірге бұл тетік тің пәрмені шамалы 
к�рінеді. 

Айтқандай, сарапшылар ТЖМ-ның 
осы комитетінің мемлекеттік инспектор-
лары «Қазақмыстан» жыл сайын дерлік 
ж�нсіздік табатынына назар аудартады. 
Мысалы, 2022 жылы инспекторлары 
«Қазақмыс» корпорациясы» ЖШС-ының 
25 объектісін тексере келе, �нер кәсіптік 
қауіпсіздік заңнамасы та лап тарының 84 
бұзушылығын әшкереледі. 100 АЕК 
немесе 318 мың теңге айыппұл түрінде 
әкімшілік жаза белгіледі. 

2023 жылы дәл осы комитет «Қа зақ-
мыстың» қауіпті �ндірістік объек тілерінде, 
зауыты мен цехында тағы 38 бұзушылық 
тапты. Бұдан біраз бұрын прокуратура 
да «Қазақмыстың» кеніш терін тексере 
келе, �неркәсіптік қа уіпсіздік талаптары 
жаппай аяқасты болатынын білгенін 
ақпарат құралдары жазды. Мәселен, 
оның кеніштерінің бірінде жерасты жұ-
мыстары жүргізілетін объектіде авария-
лық жарықтандырудың, кеншілер абай-
сызда құлап кетпеуі үшін қажетті 
қор  шаулардың, нұсқаушы жаз балардың, 
телекоммуникацияның жоғы анықталған. 

Сонда бейнекамералар к�з қылып 
орнатылыпты: тексерушілер олардың 
жұмыс істемейтінін әшкереледі. Кранның 
жүк арбашасының қозғалтқыш тетігінің 
тежеуіші істемеген. Экскаватордың к�-
тергіш арқаны жеміріліп, үзілуге шақ 
тұрған. Есептік журнал уақытылы тол-
тырылмайтын болған, мысалы тоқтың 
ағып кету уақыты туралы белгі соғыл маған. 
Oртс�ндіргіштердің  қолданыс мерзімі 
�тіп кеткен.  

Мұндай к�рініс �зге компания-
кәсіпорындарда үстемдік құрса керек. 
Сондықтан жоғары қауіп т�ндіретін 
объектілерге мемлекет әлдеқайда қатал 
бақылау орнататын уақыты жетті. 
Азаматтардың ажалына соқтырған, 
қаншама отбасыға қайғы жұттырған 
апаттардан кейін ірі лауазымды жауапты 
тұлғалар құтылып кете бермей, �згеге 
үлгі болып, қатаң жазаланғаны маңызды. 
Онсыз болашақта апаттар саны арта 
береді, ел басшылығына Аза тұту күнін 
жариялауға да тура келуі мүмкін. 

Елдос СЕНБАЙ

Тәуелсіз Қазақстан тарихындағы 
тұңғыш Аза тұту шахтадағы 
қайғылы жағдайға байланысты 
жарияланған-тын. Сондай-ақ 
оқиғаларға жүргізілген талдау 
бұл салада апаттардың ХХІ ғасыр 
басынан бері көбейгенін көрсетеді. 
Осы орайда Ұлытау облысында 
кеншілердің қаза табуы ел 
көңіліне қайтадан қаяу түсірді. 
Президент Қасым-Жомарт Тоқаев 
«Қазақмыс» кенішінде қаза болған 
жұмысшылардың жақындарына 
көңіл айту жеделхатын жолдады.

Жалпы, республика тәуелсіздік ал ғалы 
отандық шахталардағы 13 ірі апат елге жа-
рия болды. Төтенше оқиғалар салдарынан 
183 кенші ажал құшты. Қа зақстанда екі рет 
Аза тұту жарияланды.

ҮМІТ
ШАХТАДА
ҮЗІЛГЕН
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МӘСЕЛЕ

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев  2022 жылы «�ділетті Қазақстан: 
бәріміз және әрқай сымыз үшін. Қазір 
және әрдайым» сайлау алды бағдарламасында 
ең алдымен ерекше қажеттіліктері бар 
балалар мен азаматтарға қолдау к!рсету 
қажеттігін, олардың !мір сүру сапасын 
қолжетімді, жайлы ин клю зивті және 
әлеуметтік орта құру арқылы арттыруды 
атап !тті. 2024 жылғы статистикалық 
мәліметтерге сүйенсек, елімізде 724,9 мың 
адамның мүгедектігі бар, бұл халықтың 
3,6%-ы. Еңбек және халықты әлеуметтік 
қорғау министрлігінің дерегінше, олардың 
60 пайызы жұмысқа жарамды. �йтсе де, 
жұмыспен қамтылу деңгейі т!мен – 30% 
(ЭЫДҰ елдерінде аталмыш к!рсеткіш 
40-50 пайыздан жоғары) және сарапшылар 
мұның негізгі бірнеше себебін атап к!рсетеді: 
мүгедектігі бар жандарға бейімделген 
жұмыс орнының жетіспеуі, олардың 
құқының қорғала бер меуі, жұмыс 
берушілерде инклюзивті мә дениеттің 
т!мендігі және тағы басқа. 

ЕРЕКШЕ ЖАНДАРҒА –
 ЕРЕКШЕ МАМАНДЫҚ

Елімізде басталған инклюзивті қоғам 
және инклюзивті орта құру процесі мүге-
дектігі бар адамдардың дене бітіміндегі, 
зият керлік, әлеуметтік немесе басқа ай ыр-
машылықтарына қарамастан, ел аза-
маттарымен тең дәрежеде қоғамдық !мірдің 
барлық саласында тең мүмкіндіктер алуына 
ықпал етеді. Бұл мақсатта бірқатар шара 
да атқарылып келеді. �леуметтік кодексе 
сәйкес, жергілікті атқарушы органдар ауыр 
жұмыстардағы, еңбек жағдайлары зиянды, 
қауіпті жұмыстардағы жұмыс орындарын 
есепке алмағанда, мүгедектігі бар адамдар 
үшін жұмыс орындарының санынан 2-4%-
ға дейінгі м!лшерде жұмыс орындарына 
квота белгілеу арқылы халықты жұмыспен 
қамту саясаты іске асып жатыр. Яғни, 
қа ра ма ғында елуден к!п қызметкері бар 
жұмыс беруші мүгедектігі бар бір азаматты 
(яғни, жұмысшының 2%-ы) квотамен 
қызметке алуға тиіс. 100 адамы бар мекеме – 
3%, ал 250 қызметкері бар ұйым 4% квота 
б!луі шарт. Сондай-ақ  халықаралық тә-
жі ри бені ескере отырып, 2018 жылдан бері 
жұмыс берушілердің мүгедектігі бар адам-
дар ды жұмысқа орналастыруы үшін арнайы 
жұмыс орнын жабдықтауға байланысты 
шығындарын субсидиялау тәртібі енгізілді. 
Мемлекет алғашқы үш жылда мүгедектігі 
бар қызметкердің жалақысын т!леуге 
к! мек теседі: бірінші жылы – жалақының 
70 пайызы (30 АЕК-тен аспауы керек), 
екінші жылы – 65%, үшінші жылы – 60%. 
Жұмыс орнын арнайы құрал-жабдықпен 
бейімдеуге бағытталған шығынды субси-

Мәселен, ІТ саласында қызмет ететін  
ме кемелермен бірлесіп, мүгедекті бар 
азаматттарға қашықтан істейтін жұмыс 
тауып беріп жатыр. 

Бұған қоса, Еңбек және әлеуметтік 
қор ғау министрлігі мүгедектігі бар азамат-
тарға арналған кәсіптер атласын даярлады, 
бүгінде enbek.kz сайтынан кез келген адам 
!зінің мүгедектің жағдайына сәйкес келетін 
жұмыс іздей алады.

«Осыдан 4 жыл бұрын Қазақстанда 
мүм кіндігі шектеулі азаматтарға арналған 
кәсіп атласы ресми түрде бекітілді. Яғни, 
мүм кіндігі шектеулі жандарға қолайлы 
мамандықтар тізбегі жасалды. 16 мыңнан 
астам мамандықтар ұсынылды, оның жеті 
мыңы – ерекше мамандықтар. Мысалы, 
он лайн оқыту мен жаттықтырушылық, 
ин тернет арқылы сату, IT, SMM маманы, 
жүйелік әкімшілік және тағы басқа», – 
дейді заңгер Самира Тайтенова.

ЖҰМЫС ҚАБІЛЕТІНЕ 
КҮМ�НМЕН ҚАРАЙДЫ

Елімізде мүмкіндігі шектеулі адамдарға 
инклюзивті қоғам құру жұмысы жалғасуда. 
Білім беру, еңбекке араласу, спорттық-мә-
дени шараларға қатысу және тағы басқа 
салаларда тең құқық пен мүмкіндікті қам-
та масыз ету мақсатында түрлі бастама 

әлеу меттік, лауазымдық және мүліктік 
жағ дайы, жынысы, нәсілі, ұлты, тілі, дінге 
к!зқарасы, тұрғылықты жері немесе кез 
келген !зге де мән-жайлар бойынша кем-
сітуге болмайтыны тайға таңба басқадай 
етіп жазылған. �рі Ата Заңымыздың 
24-ба бына сәйкес, әрбір азаматтың қауіпсіз-
дік және гигиена талаптарына сай келетін 
еңбек жағдайына, қандай да бір кемсітусіз 
еңбегі үшін сыйақыға, сондай-ақ жұмыссыз-
дықтан әлеуметтік қорғалуға құқығы 
бар», – дейді заңгер.

Мемлекет қабылдаған жұмыспен 
қамтуға жәр демдесу шараларына қарамастан, 
елі мізде к!птеген кәсіпорын мүгедектігі 
бар адамдарды жұмысқа орналастыру 
квотасын сақтамайды, қауіпсіз еңбек 
жағдайларын қамтамасыз етпейді. К!п 
мекеме аталмыш талапты орындаудан 
жалтарып әлек. Еңбек министрлігінің 
мәліметінше, 2022 жылы квоталаудан бас 
тарту үшін қызметкер сан ын әдейі азайтып 
к!рсеткен 300 жағдай анықталған. 

«Халықаралық тәжірибеде мүмкіндігі 
шектеулі азаматтарды жұмыспен қамтудағы 
тиімді құралдың бірі – кәсіпорындарда 
квота б!лу. Бұл бағытта бізде де арнайы 
бағ дарлама бар. Алайда іс-жүзінде жұмыс 

санк ция лар оны бұзбауға жеткілікті деңгейде 
қатаң болуы қажет», – дейді сарапшы.

Сонымен қатар жоғарыда Сенат қа-
бырғасында к!терілген мәселе –мүгедектігі 
бар адамдарға бейімделген инфрақұрыл-
ымның жоқтығы күйіп тұр. Бұл проблема 
еліміздің Астана, Алматы, Шымкент сияқты 
ірі қалалары мен облыс орталықтарының 
!зінде түбегейлі шешімін таба алған жоқ. 
Еліміздегі к!птеген кәсіпорын !з кеңселері 
мен жұмыс орындарының қолжетімділігін 
қамтамасыз етпейді: пандустар, лифтілер, 
арнайы дәртханалар мен ыңғайлы жұмыс 
аймақтары жоқ, бұл қозғалысы шектеулі 
адамдардың жұмыс істеуін қиындатады. 

«Жұмыс беруші мүгедектігі бар қыз-
меткерге жайлы еңбек жағдайын қамтамасыз 
ету мақсатында жұмыс орнын қайта жаб-
дық тау үшін мемлекеттен субсидия ала 
алады. Мүмкіндігі шектеулі қызметкер 
жұ мыспен қамту орталығына жүгініп, !зінің 
еңбекке жарамдылығын растауы және 
қолайлы бос жұмыс орнына іріктеуден !теді. 
Ал жұмыс беруші құжаттарды рәсім деп, 
қосымша талаптарды сақтап, қызмет кердің 
шектеулерін ескеруі және қажет бол ған 
жағдайда жұмыс орнын қайта жаб дықтауы 
тиіс. �рі қандай жабдықтау шараларын 

«Арбада отырған адам ретіндегі тәжіри-
бемнен айтайын, инклюзивті білім беру 
ісін толыққанды реттемейінше, бұл саладағы 
к!птеген мәселені түбегейлі шеше алмаймыз. 
«АMANAT»-та, телеарналар да жұмыс 
істедім, қазір театрда қызмет етіп жүрмін, 
басты проблема – дипломның жоқтығы. 
Ерекше адамдардың проблемасы с!з болса 
қалса, алдымен пандустың жайы айтылады. 
Инфрақұрылымның жайлы болғаны қажет, 
әрине. Алайда басты про бле ма пандуста 
емес. Ерекше адамдарды алдымен оқытуға, 
сапалы білім беруге жағ дай жасалуға тиіс. 
Pйткені оқыған адам – ол кадр, ал сауатты 
кадр қашанда бағалы, сұраныста. �рі білімі 
мен тәжірибесі артқан сайын ерекше 
адамдың кәсіби қыз мет те сатылай к!терілуі-
не де мүмкіндік туады. Мүгедектігі бар 
адамға аяушылықпен қарау, арнайы жағдай 
істеу керек деу дені сау адамның әрекеті. 
Жүз жерден жағдай жасалып тұрса да, 
инклюзивті жұмыссыздық мәселесі шешіл-
мей ді. Ерекше адамдардың кәсіби маман 
ретінде даярлану ісі ақсап тұр. Мемлекет 
ерекше адамдарға білім беруде, маман 
даярлауда, еңбекке аралас тыруда арнайы 
емес, тең жағдай жасауға тиіс», – дейді 
Арнұр Ысқақов. 

Білім беру сапасын арттыру үшін педа-
гог терді жүйелі әдістемелік қолдауға, оқыту 
бағдарламалары мен әдістерін, техникалық, 
оқу құралдарын, тіршілік ету ортасын, 
бі лім алушылар мен тәрбиеленушілерді 
психологиялық-педагогикалық сүйемелдеуді 
сияқты білім алу үшін арнайы жағдайлар 
жасауға назар аудару мәселесі әлі де !зекті 
болып отыр. Сарапшылардың зерттеуінше,  
ерекше қажеттіліктері бар балаларды ерте 
анықтау, педагогтердің к!бінің ерекше 
білім беру қажеттіліктері бар балалармен 
инклюзивті білім беру ортасында жұмыс 
істеуге дайын болмауы, үздіксіз психология-
лық-педагогикалық сүйемелдеу мәселелері 
олардың орта және жоғары оқу орындарында 
білімін жалғастыруға кедергі болып отыр. 

Самира Тайтенова мүгедектегі бар 
адам дардың жұмыссыздығы да к!п жағдайда 
инклюзивті білім сапасымен тікелей байла-
н ысты екенін айтады. 

«Биыл елімізде инклюзивті саясаттың 
2025-2030 жылдарға арналған тұжырымда-
масы іске асырыла бастады. Тұжырымдаманы 
қабылдамас бұрын мүгедектігі бар адамдар 
мен мүгедек бала тәрбиелеп отырған ата-
ана лар арасында үлкен зерттеу жүргізілді. 
Сондағы  маңызды проблеманың бірі ретінде 
инклюзивті білім беру мәселесі к!терілді. 
Мүмкіндігі шектеулі балаларды жалпы білім 
беру процесіне қосу әлеуметтік кедергілерді 
жоюға және теңдік пен !зара сыйластыққа 
негізделген қоғам құруға мүмкіндік береді. 
�рі бұл инклюзивті еңбек нары ғын дамытудың 
алғышартына айналады. Осы арқылы жұмыс 
берушілер мүмкіндігі шектеулі азаматтарды 
жұмысқа алуға ын талы болады, бұл елдегі 
жұмыссыздық дең гейін т!мендетуге мүмкіндік 
береді», – дейді заңгер. 

Ерекше адамдардың біліммен қажет 
деңгейде қамтылмауы олардың кәсіпке 
араласу кезінде !зіне деген сенімін жоғал-
тады. Мүгедектігі бар азаматтар қызметке 
орналасу арқылы экономикалық жағдайын 
реттеп қана қоймай, қоғамның б!лшегі 
ретінде кәсіби мансабын дамуға ынталы 
болуы керек. Назым �білпейісованың 
айтуынша, ол үшін квоталар жай ғана 
жұмыс орнын ұсынумен шектелмеуі керек, 
олар қызметтік !суге жағдай жасауға тиіс. 

«Мүмкіндігі шектеулі адамдар қоғамның 
толыққанды мүшелері ретінде қызметтік 
сатыда к!терілу мүмкіндігіне ие болуы 
керек. Батыс елдерінде олар кәсіпкерлік 
пен мемлекеттік басқаруда жетекші лауа-
зым дарды атқара алады. Мысалы, Нью-
Йорк штатының бұрынғы губернаторы 
Дэвид Пэтерсон, яки Сидней университеті-
нің профессоры, БҰҰ-ның Мүгедектер 
құ қықтары ж!ніндегі комитетінің т!рағасы 
Рон МакКаллум зағип жандар болған. 
Мұндай мысалдар шетелдік тәжірибеде 
к!п. Мақсат – тек жұмыс орнын ұсыну 
ғана емес, сонымен қатар еңбекке қолайлы 
жағ дай жасап, мүгедектігі бар адамдарға 
психология лық жайлылық жасау. Бұл 
олардың қоғамға толыққанды қатыстылығын 
және !з маңызын сезінуіне к!мектеседі», – 
дейді сарапшы. 

Түйін:
�леуметтік инклюзия мәселесін 

реттеуге бағытталған бастамалар 
бар, әйтсе де оның жүзеге асырылуы 

кенжелеп тұр. Мұнда да 
халықаралық тәжірибеге сүйене 

алар едік. Мәселен, Германия 
жұмыс орнын квоталауды 

орындамаған мекемеге қомақты 
айыппұл салады. �р 20 

қызметкердің бірі  ерекше азамат 
болса, жұмыс беруші заң бұзса, 

айына 500 еуроға дейін айыппұл 
т>лейді. Ал АҚШ-та мүгедектігі бар 
адамдарды жұмысқа алған мекемеге 

салықтық жеңілдіктер 
қарастырылған және 

қарамағындағы ерекше азаматты 
қайта оқытуға, кәсіби біліктілігін 
арттыруға күш салса, 40 пайызға 

дейінгі жеңілдіктен үміт ете алады. 
Канадада жұмыс орнын ерекше 

адамға сай жабдықтауға б>лінетін 
субсидияның лимиті жоқ, мемлекет 

жұмыс берушіге толық шығынын 
>тейді. Айта берсек, мұндай мысал 

к>п. Сарапшылардың айтуынша, 
бізге де осындай шаралар керек. 
Инклюзияға формалды қатынас 

жасай салмай, әлеуметтік 
жауапкершілікпен қарауымыз 

керек. Cйткені Мемлекет басшысы 
айтқандай, «Инклюзия қоғам 

құру – әділет қағидаты».

Өткен аптада Сенат жанындағы Инклюзия жөніндегі кеңестің отырысында мүгедектігі бар 
адамдардың проблемалары талқыланды. Сенаторлар төтенше жағдай кезінде еліміздегі 
эвакуациялық пункттер халықтың қозғалысы қиын топтарына лайық жасалмағанын, биік 
табалдырық, тайғақ еден, тар есік, жоғары көтерілетін пандустың, тану және сезіну 
белгілерінің болмауы мүгедектерге қиындық туғызатынын айтты. Әттеген-айы, бұл 
проблема төтенше жағдай кезінде ғана емес, күнделікті тұрмысына  да кедергі. «Біз күш-
жігерді біріктіре отырып, мүгедектігі бар адамдар төтенше жағдай кезінде қиын жағдайға 
тап болмайтындай жүйе құруымыз керек», – деді кеңес төрағасы Ләззат Қалтаева. 
Алдымен олардың қоғамда әрқайсымыз сияқты кедергісіз өмір сүруіне мүмкіндік жасай 
алсақ игі. Мәселен, мүгедектігі бар азаматтар арасындағы жұмыссыздық проблемасы 
күн тәртібінен түспей тұрғалы қашан?!

Мәселен, ІТ саласында қызмет ететін
ме кемелермен бірлесіп, мүгедекті бар

ындағы Инклюзия жөніндегі кеңестің отырысында мүгедектігі бар 
лары талқыланды. Сенаторлар төтенше жағдай кезінде еліміздегі 
халықтың қозғалысы қиын топтарына лайық жасалмағанын, биік
н, тар есік, жоғары көтерілетін пандустың, тану және сезіну 
үгедектерге қиындық туғызатынын айтты. Әттеген-айы, бұл
ай кезінде ғана емес, күнделікті тұрмысына  да кедергі. «Біз күш-
п, мүгедектігі бар адамдар төтенше жағдай кезінде қиын жағдайға
е құруымыз керек», – деді кеңес төрағасы Ләззат Қалтаева. 
мда әрқайсымыз сияқты кедергісіз өмір сүруіне мүмкіндік жасай 
дектігі бар азаматтар арасындағы жұмыссыздық проблемасы 
рғалы қашан?!

ЖҮЗІНДЕГІ
ҚАМҚОРЛЫҚҚАМҚОРЛЫҚ

к! теріліп келеді. Десек те,  мұндай шараларға 
қарамастан, мүгедектігі бар адамдарды 
жұмыспен қамту ісінде әлі де күрделі мәселе 
жеткілікті. Биыл Инклюзивті саясаттың 
2025-2030 жылдарға арналған тұжырымдама-
сы жүзеге асырыла бастады, онда мүгедектігі 
бар адамдар халықтың экономикалық 
тұрғыдан осал топтарының бірі екені, 
тұр ғын үйге, тамаққа, коммуналдық т!лем-
дерге, оның ішінде медициналық қызмет-
терге және дәрі-дәрмекке жұмсалатын 
шы ғыны тиісті !мір сүру деңгейін қамтама-
сыз етпейтіні атап к!рсетілді. Тұжырымдама-
да жұмыс істемейтін респонденттердің 
шамамен үштен бірі (29%) жұмысқа қа-
был дау дан бас тартудың негізгі себептері 
рет інде мүгедектігінің бар екенін атап 
!ткен. «�ділдік және !ркендеу» қоғамдың 
қорының заңгері Самира Тайтенованың 
айтуынша, мүмкіндігі шектеулі азаматтардың 
жұмыссыздық мәселесі жұмыс берушінің 
!з міндеттерін жеткілікті деңгейде білмеуінен 
туындап отыр. Pйткені жұмыс берушінің 
мүгедек бол ғаны үшін жұмысқа алмауға 
құқы жоқ. 

«Еңбек кодексінің 25-бабы 2-тармағында 
«мүгедектік еңбек шартын жасасу құқығын 
шектемейді» делінген. Яғни, мүмкіндігі 
шектеулі азаматтың денсаулығы !з жұмысын 
атқаруға кедергі келтірмесе, жұмыс беруші 
оны қызметке қабылдаудан бас тарта ал-
майды. Сондай-ақ Конституцияның 14-
бабы 2-тармағында ешкімді шығу тегі, 

диялау тетігі енгізілді. Мүмкіндігі шектеулі 
адамдардың ерекше қажеттілігі болады: 
пандус, арнайы дәретхана, қосымша тұт-
қалар, арнайы құрал-жабдықтар және тағы 
басқа. Еңбек кодексіне сәйкес,  жұмыс 
беруші еңбек шартында қызметкердің 
жеке мүмкіндігін ескере отырып, жұмыс 
ор нын жабдықтау талабын к!рсетуге 
міндетті.

«Жұмыс беруші мүгедектігі бар қызмет-
керге жайлы еңбек жағдайын қамтамасыз 
етуге міндеттелгенімен, жұмыс орнын 
қайта жабдықтау үшін шығындалуға тиіс 
емес. Бұл шаруа мансаптық орталықтар 
не месе еңбек мобильділігі орталықтарымен 
жасалған келісімшарт негізінде жүргізіледі. 
Жұмыс беруші !тінім береді, ал уәкілетті 
ор ган жұмыс орнын құру үшін қаражат 
б!луі керек. 2023 жылдан бастап жұмыс 
берушілердің шығындары бекітіліп, 300 
АЕК-ке дейін !теледі», – дейді құқықтанушы 
Назым �білсейітова. 

Кәсіби оқыту бағдарламалары даярлан-
ды, мәселен «Бастау бизнес» жобасы мен 
мемлекеттік гранттар (400 АЕК-ке дейін) 
мүмкіндігі шектеулі адамдарға жаңа маман-
дық меңгеруге және !з кәсібін ашуға 
мүм кіндік береді.  2023 жылдан бері азамат-
тар бұл бастаманың игілігін к!ріп келеді: 
аяқкиім ж!ндеу шеберханаларын, тігін 
ательелерін және сервис орталықтарын 
ашты. Сондай-ақ мемлекет жұмыс орында-
р ын заманға бейімдеуге ықпал етіп жатыр. 

берушілердің тек 30% осы нормативті 
орындап келеді. Бұл проблеманы шешу 
үшін бақылауды күшейту және жұмыс 
берушілерге олардың әлеуметтік жауапкерші-
лігін жиі еске салу қажет деп санаймын. 
Мүм кін дігі шектеулі азаматтардың құқықтық 
сауатын к!теру – !зекті мәселе. Жалпы, 
ең бек қатынасындағы мәселелердің басым 
б!лігі – жұмыс берушілер мен жұмыс-
керле рдің құқықтық сауатына  қатысты. 
«�діл дік және !ркендеу» қоғамдық қорының 
заң гер лері тегін құқықтық кеңес бере 
алады», – дейді заңгер Самира Тайтенова.

Айта кетейік, квотаны орындамаған 
компанияға алдымен ескерту беріледі, 
содан кейін айыппұл салынуға тиіс. Құқық-
танушы Назым �білпейісова бұл санкциялар 
сирек қолданылатынын тәжірибе к!рсетіп 
отырғанын айтады және жауапқа тарту 
ісін күшейту керегін айтады. 

«Еліміздегі мүмкіндігі шектеулі адамдар-
дың еңбек нарығындағы қазіргі жағдайын 
ескере отырып, квота жүйесі мен тиісті 
санк циялар мүгедектігі бар адамдарды 
жұмыспен қамту мәселесін толық шеше 
алмайтынын байқап отырмыз. Квота 
жүйе сінің тиімділігін арттыру үшін санкция-
лар ғана емес, басқа да шаралар қажет. 
Мәселен, квоталар барлық жұмыс берушіге 
бағытталуы тиіс, оның ішінде шағын, орта 
және ірі бизнес субъектілері мен мемлекеттік 
сектор да қамтылуы қажет. Сонымен қатар 
адам мен азаматтың құқықтары мен бостан-
дық тарын қамтамасыз ету бойынша ма-
ң ызды р!л атқаратын мемлекеттік қызмет 
әлеуметтік институт ретінде мүмкіндігі 
шек теулі адамдарға арналған жұмыс орын-
дарын к!бейтуге үлгі болуға тиіс. Мысалы, 
Бразилияда мемлекеттік қызметтегі бос 
орындардың 20%-ы мүмкіндігі шектеулі 
адамдарға б!лінген. Квоталар барлық 
мүге дектік санаттарын әлеуметтік интегра-
ция лауы керек. �рбір мүгедектік топтары 
үшін қажетті еңбек жағдайы әртүрлі бола-
ты ны анық. Сондықтан еңбек ортасын 
бей імдеуге ерекше к!ңіл б!лінуі қажет. 
Мемлекет мүмкіндігі шектеулі адамдарды 
жұмысқа алған жұмыс берушілерге қажетті 
қаржылық қолдау к!рсетуге тиіс. Квота 
жүйесін бұзғаны үшін қолданылатын 

Айдана НҰРМҰХАН

Мүгедектігі бар адамға 
аяушылықпен қарау, арнайы 

жағдай істеу керек деу дені сау 
адамның әрекеті. Жүз жерден 

жағдай жасалып тұрса да, 
инклюзивті жұмыссыздық 

мәселесі шешіл мей ді. Ерекше 
адамдардың кәсіби маман 

ретінде даярлану ісі ақсап тұр.

атқаратынын келісімшартта к!рсетіп, оның 
шығынын мемлекеттен !теп алуға құқылы. 
Алайда бұл – күрделі процесс, сондықтан 
к!птеген компания бюро кратиядан қашып, 
бұл шаруаға бас қатырғысы келмейді», – деп 
атап !тті HR маманы.

Бұдан б!лек, елімізде инклюзивті 
мәдениет деңгейі т!мен. Жұмыс берушілер 
к!біне қосымша шығындалудан қорқады 
немесе мүмкіндігі шектеулі үміткерлердің 
жұмыс қабілетіне күмәнмен қарайды. 
Мысалы, тұжырымдамада жұмыс берушілер-
дің шамамен 40%-ы мүгедектігі бар адамға 
жұмыс орнын бейімдеу үшін шығынды 
арттыруы мүмкін деп санайды, мемлекет 
бұл мақсатта 300 АЕК-ке дейін ғана !тейді. 

«Іс жүзінде жұмыс беруші мүмкіндігі 
шек теулі адамды қызметке алуға аса ынталы 
емесін к!ріп отырмыз. Жұмыс беруші мен 
HR маманы мүгедектігі бар азаматты жұ-
мысқа қабылдау кезінде түрлі сұрақпен 
бетпе-бет келеді. «Ерекше қажеттілігі бар 
адамды жұмысқа қабылдай отырып, оларға 
лайықты жағдай жасай алмасақ, ол азамат 
бізге шағымдануы мүмкін» деген күдігі де 
жоқ емес. Мүмкіндігі шектеулі азаматтар 
да сәйкесінше, осы к!зқарасты сезе отырып, 
еңбек биржаларына және жұмыспен қамту 
орталықтарына жүгінуге құлықсыз. Сондық-
тан құқықтық негізден б!лек, мүмкіндігі 
шектеулі азаматтарды жұмыспен қамтуға 
бағытталған батыл әрі нақты әрекеттер 
керек», – дейді заңгер Самира Тайтенова. 

Бұдан б!лек, еңбекке қабілеттілікті 
қай тару, жұмысқа орналастыру немесе 
жаңа кәсіпті оқыту ж!ніндегі шаралар 
кешенін қамтитын кәсіптік-еңбекпен 
оң ал тудың да дамуы нашар. Жұмысқа 
орналасудың қосымша қиындықтары – 
бейімделген жұмыс орындарының болмауы, 
тиісті білім мен тәжірибенің жеткіліксіздігі, 
жалақының т!мендігі.

М�СЕЛЕ ПАНДУСТА ҒАНА ЕМЕС

Мүгедектігі бар адамдар сапалы білімге 
қол жеткізуде де к!птеген қиындыққа тап 
болады, бұл олардың одан әрі жұмысқа 
орналасу және әлеуметтену мүмкіндіктерін 
шектеп отыр. «Қанаттылар» инклюзивті 
театрының негізін қалаушы Арнұр Ысқақов-
тың айтуынша, мүмкіндігі шектеулі азамат-
тың жұмысқа орналасуындағы ең негізгі 
проблема – білімде. 

ҚАҒАЗ
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ПАРАСАТ

Жазушы ағамыз 
40 жыл бойы Жазушы-
лар одағының Семей 
бөлімшесін басқарды. 
Сол бөлімшенің құрылға-
нына алпыс жыл толу 
салтанатына қатысып, 
басқосудан кейін «шығар-
машылық-жазушылық» 
тұрғыдан өзімсіп жазған, 
бірақ жолданбай қалған, 
еш жерде жарияланбаған 
хатымды, осы күндері 
қайтқанына жыл толып 
отырған Медеу ағаны 
еске алу күніне орай өзіме 
сыралғы «Айқын» газетіне 
ұсынып отырмын.

Дүниежүзілік беделі бар «Тамаша 
адамдар �мірі» атты сериямен кітап 
шығуға тиісті ұлылардың қатарына аты 
ілінген алғашқы қазақ азаматы – «Қаныш 
Имантайұлы Сәтбаев», авторы – Медеу 
Сәрсеке. «К�мбе», «Жарылыс» романдарын 
жаза жүріп, қашан тоқсан ыншы жылдары 
«Қуғындалған Сәтбаев» кітабы шыққанша 
Медеу Сәрсеке алған бетінен қайтпай, 
сондай табандылықпен Қаныш Сәтбаевтың 
тағдыры үшін күресті. Менің білгенімде, 
ол кітап кемінде бес рет баспаханадан 
қайтарылып алынып, қудалауға түсті. 
В.Владимиров сияқты идеологияның 
жандайшап атжалманы Қ.Сәтбаевтың 
атына қатысты барлық мәселені тікелей 
қадағалаумен айналысты. Баспас�з де, 
оның ішінде менің �зім де, тікелей нұсқаулар 
алдық. Медеу ағамыз сонда да мойымады. 
Табанды түрде мақ сатына жетті. 
Қаныштың атын енді ешкім де �шіре 
алмайды. Ғаламшардың бір планетасына 
аты берілді. Демек, Медеу Сәрсекенің де 
аты �шпейді. 

Жазушы ағамыз 40 жыл бойы Жазу-
шылар одағының Семей б�лімшесін басқарды. 
Сол б�лімшенің құрылғанына алпыс жыл 
толу салтанатына қатысып, басқосудан 
кейін «шығармашылық-жазушылық» 
тұрғыдан �зімсіп жазған, бірақ жолданбай 
қалған, еш жерде жарияланбаған  хатымды, 
осы күндері қайтқанына жыл толып 
отырған Медеу ағаны еске алу күніне орай 
�зіме сыралғы «Айқын» газетіне ұсынып 
отырмын.

***

�мірдің �тіп бара жатқанын, не 
�тіп кеткенін, әлде �тпегенін, 

бір сәтте, қас-қағымда аңғаратын кездер 
болады. Мен соны қасиетті шаңырақта, 
жазушылардың бас қосқан бір жиынында 
қатты сезіндім. Медеу аға, сол үшін 
рахмет! Ағайынды адамдар басын қосып, 
сәлемге жарамай, не уақыты болмай 
жүргенде, сіздің Семейдің кие қонған 
жігіттерінің басын қосқаныңыз, жеке 
шы ғар машылығыңыздан басқа, �з 
�міріңіздегі ең үлкен азаматтығыңыздың 
бірі шығар деп ойлаймын. Егерде бұған 
Семейдің әкімшілігінің бір лебі тисе, 
онда, ол жігіттің де ақыннның баласы 
болғандығынан шығар. 'рқайсымыздың 
тұқым-тұяғымыз с�зге �стіп жаны аши 
берсе, онда �мір сүрдім деп те айтуға 
болатын шығар, Медеу аға! Мұны �зіңіздің 
суық ақылыңызбен, инженерлік есебі-
ң ізбен, жазушылық жүрегіңізбен жеткізе 
жатарсыз. Қожанасыр айтпақшы, «ойда 
жүрген іс еді, бұл да бітті».

Семейдің Жазушылар одағының 
құрыл ғанына алпыс жыл болыпты. Сіз 
Ілиястай дүлділден бастап бәрін атадыңыз! 

Өткен ғасырда кеңестік 
«коммунистік-
колонизаторлық» 
(С.Сәдуақасов) қаскүнем 
кеңістікте өмір сүріп, 
сол ғасырдың барлық 
арандатулары мен 
қыспағын басынан 
кешіріп, ақылы мен 
адалдығының 
арқасында әлемдік 
өреге жеткен Қаныш 
Имантайұлы 
Сәтбаевқа дүниеден 
өткеннен кейінгі 
көрсетілген барлық 
басыну және тыйым 
салу шараларын 
басынан кешкен бір-ақ 
адам, жалғыз-ақ 
жазушы бар. Ол – негізгі 
мамандығы тау-кен 
инженері, мойындалуы 
мен мойындатуы 
бойынша жазушы, 
«Жетінші толқын» 
романы арқылы қазақ 
әдебиетіндегі 
фантастикалық 
жанрдың негізін 
қалаған, қалған 
қаламгерлік ғұмырын 
бүтіндей Қаныш 
Сәтбаевтың ғылыми 
өмірін әлем 
оқырманына танытуға 
арнаған Медеу Сәрсеке.

Бірі қалған жоқ. Тек Мұхтар 'уезовпен 
және Семейден шыққан, бірақ сіздің 
есебіңізде тұрмаған барлық ұландар 
ұмытылып кетті. Біз сыртқа шыққан 
ысырынды ма едік? 'лде сіңбеміз бе? 
Сіңбе болсақ та, Семейдің сіңбесі едік 
қой! 'кеміз, әкеміздің әкесі, оның әкелері, 
қазақша айтқанда, жеті атамыз осы 
Семейдің топырағына құнар беріп жатыр 
еді. Алматыға барсаң, «семейліксің» деп 
серпеді, Семейге келсең, «алматылық» 
деп аластатады. Сонда біз баратын тұрақ, 
сенетін ел қайда? 'лде үнсіз жер аударыл-
ғандардың біріміз бе? 

Үкімін айтшы, жан аға! 

Басқаларға қарасаң, бауырындағыны 
тартып ап, бауыр қып жатады. 

Бізге қарасақ, бауырымыздан теуіп жатады. 
Сонда біздің сиятын жеріміз қайсы? Бізді 
бауырға тартатын біреу, бір ел табылар 
ма екен? 'й, табылуын табылады-ау, 
бір ақ оларға сыймаймыз ғой. Біз жетім 
тоқтымыз. Түңілеміз. Бірақ сіздерді сүйіп 
тұрып «оттаймыз». 

Медеу аға! 
Менің қиялымда Пайғамбар тұтып 

жүр ген жазушы деген адамды алдыма 
әкелген үшінші адам сіз едіңіз. Тағдыр 

маңдайыма жазып, мектептің бесінші 
баспалдағында біздің үйді Т�леужан 
Ысмайыловпен қабырғалас к�рші етті! 
Жалындап, жалындап, жабырқап жүрген 
кезі еді. Мен сол кісінің шеше алмаған 
еті гін шешіп, қатты ұйқыға кеткен кез-
де, ұрланып барып етігін тазалап қоюшы 
едім. «Қазақстан» деген он бес үй ғана 
мекен еткен ауыл еді. Менің с�зге үйір 
болуыма сол ауыл әсер етті. Екінші 
к�р  генім, «Қызылтуда» 'біш деген 
қасиетті ақсақал болды. Тоқтамыс ба-
тыр дың туы сол үйде еді. Маған соны 
Дәрібай деген қара шешен әкеміз к�р-
сетті. Нұрмахан ақсақал жылап тұрып 
тапсырып, бір уәде айтып еді. Қайта 
айналып келгенше к�з жұмып кетті. 
Баласы Несіпбайда бар шығар. Қалғаны – 
соған аманат. Тура сол үйде мен ақ 
дам бал мен, ақ к�йлекпен жү гіріп жүрген 
Шәкір 'беновті к�рдім. Ұрланып, 
«Тоқтамыс батыр» қиссасын жазып 
жа тыр екен. Ол күндіз жазады. Түнде 
сынып жетекшіміз Исабек Шың ғысбаев 
бізге оқып беретін. �лмейтіндей к�рінген 
Шәкір де �тті дүниеден! Енді тіріле 
қой мас. Бірақ �леңі тірі! Ол – �л мейтін 
адамның бірі! 

Одан кейінгі к�рген жазушым сіз 
едіңіз. Есіңізде ме, «Қазақстанға» кеп, 
Ғафиза мұғалімнің үйінде жазда жат-
қаны ңыз. Сонда мен алтыншы сыныпта 
оқушы едім. «Жазушы! Медеу Сәрсекеев 
келді», – дегенді естіп, жайлаудан шай-
танарбамен (вело сипедпен) үйге келдім. 
Тура Ғафиз ағаның үйінің қарсысындағы 
үй – біздің үй еді. Терезеден к�з алмай 
қарап тұратын мын. Сіз далаға шыққанда, 
мен де үйден шығатынмын. Сіз тауға 
шықсаңыз, мен де қарсы беттегі т�беге 
шығып, шып-шы ғасын шығармай қарап 
тұратынмын. Сізге қымыз құйған кесені, 
Ғафиздің ұлы «шің кілдектен» сұратып 
ап, су ішкенім бар еді. Ұмытпасам, сол 
жолы «Шыңғыс хикаясы» мен «Айшықты 
мезетті» жазып қайттыңыз. Бұдан әрі не 
дейін? С�йткен Тұрсын, сіздің мүшел 
тойыңызда Жазушылар одағының атынан 
шапан жабар деп кім ойлаған! Ол жолы 
айта алмадым. Енді айтпасам, кешігіп 
қалам ба деп қорқамын! Мен к�ргендегі 

тура сондай күй кешемін. Ана Евгений 
Титаев деген қу бар ғой, соның да жаны 
таза! Ертегі жазу үшін бала болып ойлау 
керек. Ал мына дүниенің аласапыранына 
араласқан �зімді сондай таза сезінбеймін. 
Олардың қаламы нәзік жаратылған. 'лде 
іші момын, сырты жуас, жаны асау ма? 

Медеу аға! 

Осы қалжыңдайтын адам таба ал-
май, Ғабеңнен кейін – Ғабит 

Мүсіреповтен кейін с�зіңіздің құшырын 
қандыра тыңдайтын адам таба алмай жүр 
едіңіз. Құдай айдап бір «наушник» кеп 
қапты. Ғинаяттай ақылдының аузына 
іліккен, Соян, кешіріңіз, Ғаке, сізше, 
Саян, ортамызға келіп қалыпты. К�ші 
байсалды болсын! �зім сүйген ақынның 
бірі Имашхан аға бір бүйірде қарауыл 
қарап жатыр дейді. Пах, шіркін, сол 
кісінің бір күндік жасағы болып к�рер 
ме еді? Бас асауын мен білуші едім. Кәкей 
айтып еді. Осы мәжілісте атыңызды естіп, 
сізді де ойладым. Кәкейге күрсіндім. 
Ая ғындағы шәркейін дұрыс киюге ақылы 
жетпейтін Тойлыбайды да сағындым. 

Осы кеште отырып, мен бір адамға 
таңғалдым. Ол – Уәлихан. Тағдырдың 
добы боп жүргенде «Башк�лде» мен де 
оқып ем, сонда бір ауыз орысша білмейсің 
деп тамам «тақуалар» тас атқанда, білгенімді 
айтпай, тісімді тісіме басып едім. Мен 
емес, менің әкем «жау» болды. Қарағайды 

к 

ем 

Мен сіздерді
сағынам...

ең тәртіпті, нағыз жазушы сіз сияқты 
к�р ін діңіз. 'лі де сол ойдан қайта қойған 
жоқпын. Оны несіне сабақтайын. Маған 
солардың жаны қонып, әдебі жүрегімде 
ғана қалыпты. 

Дүниеде қазақта ж�н білетін бір 
жігіт болса, ол – Қалдарбек Най-

ман баев. Менің барлық кітабым сол кісі 
баспада жүргенде шықты. Қарыздармын. 
Ал мына Семей жұртын елеп, ескеріп 
кел гендігі – сол сұңғылалығы. Сізбен 
біздің неміз кетеді? Елдің абыройы �седі. 
Ол – абырой, біле білсек, �зінікі! Біле 
білсек – елдікі. Сіз – коммутаторсыз. 
Ком мутатор – жазушысы бұл заманның. 

есіме алсам, әлі де т�бе шашым тік тұрады. 
Қарағайды кескенді, оның астына ыңырсып 
жатқан адамды, бейіті қарағай болып 
қалған адамды мен жасымда к�ріп, енді 
осы �ңірге келмеспін деп кетіп ем! Сол 
қарағайдың ішінен де мейірім сағызы 
�сіп шығады екен-ау!

«Күлгенді күле жеткізген», «сүйгенді 
сыртқа тепкен, дауылсыз, жауынсыз 
бор ансыз, найзағайсыз ашық күнді 
бұрқылдатып жүрген бір адам бар! Мен 
ескерткіш қояр едім! Егер әжімін түгендеп 
алсам! Түбінде бір белгі қалады ғой. 
Соның басында к�зінен шын жас там-
шыл ап тұрса, ол – менімін. Ыбырайдың 
шы рақ шысы, Ыбырайдың баласы. 
Жалғансыз. С�зден іске к�шсе, ауыз 
с�й лемейді. Қағаз с�йлейді. 

«Моншасын сатып күн к�рген, ондай 
қуды кім к�рген? Медеу аға, бұл сіздің 
сүйікті «слугаңыз» – Алексеев! Ағайынды 
алыстан іздемеңіз. Мен білгенде, жаны 
ашық, жайдары, шын ақын Алексеев 
арғын! 'йтпесе, ақындық қайдан келді? 
'зіл с�зді түсінетін болған соң, әдейі 
«бұрыш қостым». 

Шіркін-ай, киесінен айналған 
Мәшһүр атамыздың әрі аңқау, 

әрі адал, әрі ғалым, бірақ кейде «білмей 
қалатын» ақылды ұрпағына �кпе жүрмейді 
ғой. Осы �мірдегі майысқақ Қаратайдың, 
азулы Байдалының, Жорға Жұмабайдың, 
к�сем К�бейдің, Араб бидің бойын берген, 
к�рген адам сүйсінген Еспенбеттің Арабы 
да азамат қой. Қазақтың қабырғасы 
қайысқан тұсқа тіреу қойсаң,  қабағын 
шытпай к�тереді. Осы күнгі к�рген, 
жаныма жақын Т�легенді, Жұмабекті, 
Тыныштықбекті, Келденбайды, Науатты, 
әнші балам Клараны айтып қайтейін! 
Бәріңізді сағындым! Сағынып келдім! 
Сағынып кетем! 

Медеу аға! 
Осындай күнді, осындай күйді бастан 

кешіруге мұрсат берген сізден айналайын. 
Алтынның үстінде отырған алтын құрдасты 
таптым. Ол да олжа! Назым мынау: Т�-
л еубек Жақыбайұлы кімнен кем жазушы 
еді? Семейдің түлегі емес пе? Тұрдыбек 
Алшынбайұлы қай азаматтан кейін 
қалғандай? Ғалым Оралбайұлы да Шұбар-
таудың қойшысы еді ғой. Дәулет те қа-
лам гер. Талғат Қабдештен бата алды. 
Мұхтар Мағауин, Рымғали Нұрғали, 
Қажытай Ілияс, Сейіт Қасқабас, 'зілхан 
Нұршайық, марқұм 'ди Шәріп, Есенгелді 
Жақып осы Семей үшін күйіп-жанған 
жандар еді. Т�легеннің есіне осыны сала 
жүр сеңіз артығы болмас. 

Семейде туып, Семейде �сіп, Семейде 
тұрған адамды жазушымын деген с�збен 
таңдандыра алмайсың. �зіңіз айтқандай, 
Ертістің арғы жағынан аса алмай жүрмейік. 
Толқын екі жағаға бірдей. 

Бұл с�зімді оқырман түсінер. Семей 
жазу шыларының тойы �тіп жатыр. Жазу-
шының тойы – елдің тойы. Той құтты 
бол сын! Сол той иелерінің бетін қайтарма-
ң ыздар. 

Естегіні айтып, еске алсын деген бір 
ауыз с�зім үшін айыпқа бұйырмассыздар. 
Мен сіздерді сағынам! Бәріңізді сағынамын! 

Құшақтасып, қауышуға күн жазсын! 

Тұрсын ЖҰРТБАЙ, 
жазушы

Бірді бірге жалғап, айтқанын жеткізіп, 
айтарын айтқызсақ – жазушы үшін одан 
асқан бақ бар ма? 'й, жоқ-ау! 

Осы тойды ұйымдастырып, үлкен іс 
істедіңіз. К�ргенді елдің жазушысы екен-
дігіңізді бір таныттыңыз. Мұндай іс 
қол ы нан келген де бар, келмеген де бар. 
Сіздің қолыңыздан келді. 

Қисыны түсіп, қатысып қалғаныма 
бақыттымын! �йткені мен осында – 
Кәмен Оразалин сияқты әкемді к�рдім! 
Мұғалім Кәмкеңді емес, жазушы Кәмкеңді 
к�рдім. Басымды идім. 'лі де ие түсуге 
уақыт тар болды. Мен сол салтанатта, 
қолыма алғаш қалам ұстатып, «Тұрсынтай! 
Таза бол!» – деген ұстазым Мерғалиды 
к�рдім. Мерғалидың әр тал шашы – ақын. 
'р тал шашы жасаған жасымен ағарған 
жоқ, оймен ағарды. Сол шаштың бір 
талын ағартқан мен болуым керек. Мер, 
аға! Ол шашты қарайта алмаймын. Бірақ 
барын тарап берейін! Бірақ сол тарақты, 
жанымның тарағын Ақылбек ағаға ұсына 
алмай қалдым. Мер-аға! Үндемей іс біті-
ре тін, сізге де қалам ұстатқан Ғазиз аға 
қандай адам десеңші?! Жүрегімен сүйіп, 
жүрегімен с�йлеп, жүрегімен тыңдайды. 
Тура осы нәрсе – тікелей шәкірті сізге, 
сіздің шәкіртіңіз маған қонбады-ау! 

Дүниеде �зіңді бала болып сезінгеннен 
артық бақыт және азап бар ма екен? Мен 
Таупық ағаның шығармасын оқығанда, 
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Негізі, Меркі ауданындағы бұл қылмыс-
тық оқиғаға байланысты түрлі болжам-

дар айтылған болатын. Алайда қайғылы оқиға-
ның ақиқаты тергеу амалдарына байланысты 
құ пия сақталған. Міне, осы шындық Жамбыл 
об лысы бойынша қылмыстық істер ж#ніндегі 
ма мандандырылған ауданаралық сотында «су 
бе тіне қалқып шықты». 

Сотта белгілі болғаны – сол күні 16 жасар 
мар құм Артем Садков досымен бірге оқу-#н-
дірістік комбинатқа жүргізуші курсынан #туге 
келеді. Автомектеп маңына жақындағанда олар 
күдіктілермен жолығып, жанжалдасып қалады. 
Оған себеп – былтыр қаңтар айында қаза тапқан 
Артем Садков пен басты күдікті Қуа ныш 
Бегналының т#белесі. Сол кезде Артем жазаға 
кесілген Қуанышты жеңген екен. Міне, осы 
текетірес одан әрі #рбіп, екі жас#спірім кім 
мықты екенін #зара анықтағысы келеді. Алайда 
күдікті спорт шеберлігіне үміткер бол ған нан 
кейін т#белестен бас тартқан. Оның ор нына 
досы Асыланбек Серікбай шығатын бо лады. Бұл 
жолғы т#белесте де Артем басым болып, қар-
сыласын қылқындырып талдырып тастаған. 
Жас#спірімдер арасындағы т#белесті байқап 
қалған ересектер шу шығарып, оларды авто-
мектеп аумағынан қуып жіберген. Бірақ 
жеңіліс тапқан тарап Артем мен оның 
досын қуып барып, Бегналы досымен 
жаға ұстасса, Серікбай Артемның 
к#к желкесінен кастетпен 
ұрған. Марқұм бірер қадам 
жасап барып құла ған-
нан қайта ес жи-
май, к#з жұм-
ған. 
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Жамбыл облысы бойынша қылмыстық 
істер ж#ніндегі мамандандырылған ау-

данаралық сотында прокурор күдіктілерге 9 
жылдан бас бостандығынан айыруды сұрады. 
Алайда марқұмды кастетпен ұруға кеңес берген 
Бегналыны сот бұрын да бұзақылық бойынша 
айыпталғанын ескеріп, қатаң жазалауды ұйғарды. 

«Кәмелетке толмаған сотталушы Бегналыға 
қылмыстағы оның бастамашы р#лін ескере оты-
рып, қылмыстардың жиынтығы бойынша 11 
жыл ға бас бостандығынан айыру жазасы та ғайын-
далды. Кәмелетке толмаған сотталушы Серікбайға 
9 жылға бас бостандығынан айыру жазасы үкім 
етілді. Сотпен әрбір сотталушының заңды #кіл-
дерінен моральдық шығынды #теу үшін 10 млн 
теңге #ндіріледі», – деді сот Нұржан Қадырбек.

Сот үкімі әлі заңды күшіне енген жоқ. Ал 
мар құм Артемның ағасы Михаил Садков сот үкі-
мімен келіспейтінін айтуда. Оның с#зіне сүйен-
сек, тергеу кезінде к#п қателіктерге жол берілген. 

– Негізі, қылмыстық істе бес күдікті қа ралуы 
керек болатын. Алайда сот екі адамға ғана үкім 
шығарды. Бауырымның қазасына екі емес, одан 
да к#п адам кінәлі. Бірақ тергеу амалдары оны 
анықтай алмады. Оған басты себеп – күдік-
тілерді қылмыс болғаннан кейін үш күннен соң 
барып ұстаған. Айғақ заттар мен күдіктілердің 
де телефондарын үш күн #ткен соң тәркілеген. 
Ал бір күдіктінің телефонын әкесі қолхат жазып 
алып кеткен. Кейін ол телефонды әкесі балық 
аулап жүріп жоғалтып алған болып шықты. Міне, 
осы сынды жағдайлар тергеу амал дарына 
күмәнмен қаратуда. Неге күдіктілер үш күннен 
кейін барып ұста лып отыр? Бір күдіктінің те-
лефоны қалай ғайыптан жоғалып ке теді? Жоғалған 
осы теле фон да к#птеген ай ғақ тар болған деп 
ойлаймын. Алайда құқық ор ган дары ол те ле-
фонды күдіктінің әкесінің қолына ұстатып 
жіберген, – дейді марқұмның ағасы. 

Михаил Сад ковтың тағы бір қынжылатыны 
бауырының денесінде бір ғана соққының жа-
рақаты болмапты. Оның айтуынша, інісін 
к# ка ла қойдай етіп сабаған. Марқұмды 
жабылып ұр ған к#ріністі сараптама 
кезінде к#рген. Сон дықтан Ар-
тем ның ағасы бұл іске қатысы 
бар #зге жас#с пірім дер 
жазасыз қалып кетті 
деген ойда. 

Тағы бір қызықты дерек, бастапқыды кү-
дікті ретінде қаралған бір жас#спірімге 

сот үкімі б#лек шыққан екен. Кастетті ұстау 
жә не сақтау бойынша оған пробациялық 

бақылау жа засы ғана тайындалған. Марқұмның 
жақын дары осы жазаға да келіспейтінін айтуда. 

 Енді екі тарап та Жоғарғы сотқа апелля ция-
лық шағым түсіруге құқылы. Онда сот үкімі қан-
дай болары белгісіз. Алайда бұл Жамбыл об  -
лысында жас#спірімдер арасында бол ған жалғыз 
қылмыс емес. Күні кеше Байзақ ау данында 
дәретханада жоғарғы сынып оқу шысының 
қолынан к#з жұмған жас#спірім ісіне қа тысты 
да сот үкімі шықты. Онда да жәбір лену шілер сот 
үкіміне келіспейтінін айтады.

7рине, бұл тұста біз сот үкімі бұрыс, ал жә бір-
ленушілердің с#зі дұрыс дегенді меңзеп тұр ға нымыз 
жоқ. Айтпағымыз – тек құ қықтық мем лекетімізде 
кінәлі лер лайық ты жазасын алса дейміз.

жылу

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы 

Кәсіпорынның экономикалық 
жә не қаржылық мәселелер 

ж# нін дегі бас директорының орын ба-
сары Ас қар Нұрмағамбетовтың ай-
туын ша, жы лу тарифі алғашқыда 2021 
жылдан 2025 жылға дейін деп Гкал-ына 
4 652 теңгеден деп бекітілген. Бұл бес 
жыл дық жос пар жыл сайын т#рт 
пайыз ға дейін к#теріледі деп бол жан-
ған. Алайда еліміздегі инфляция дең-
гейі нің одан әлдеқайда жоғары болуы 
кә сіпорынға жылу тарифін күрт к#те-
руге мәжбүр еткен. 

– >здеріңіз білетіндей, тариф #сімі 
4 пайыз деп жоспарланған. Алайда іс 
жүзінде тек 2022 жылдың #зінде ғана 
ин фляция 22 пайызға жетті. 2023 жылы 
12 пайыздан асып жығылды. Сон дық-
тан кәсіпорында тариф тапшылығы 
се зіле бастады. Коммуналдық кәсіп-
орын ның тек жылу энергиясын #ңдеуге 
кететін шығындары ғана 8 миллиард 
тең геден асып кетті. Бірақ осы жылу 
энер гиясын сатудан түсетін кіріс небәрі 
4,5 миллиард теңгені құрап отыр. Бұл 

айырмашылық бізге жергілікті бюджет 
қор жынынан қаражат беру арқылы 
суб сидияланады. Былтыр та мызда біз 
белігілі бір жұмыстар жүргізіп, орташа 
жалақыны арттыру есе бінен тарифті 
к#теруге қатысты заң намалық актіге 
#згерістер енгізілді, – дейді Асқар 
Нұрмағамбетов. 

Осылайша, кәсіпорын 1 тамыздан 
бастап жылудың ор таша #ткізу тарифін 
Гкал-ына 4 800 теңгеге дейін к#теріп 
алған. Алайда бұл баға тек бюджеттік 
мекемелер мен заң ды тұлғаларға ғана 
деп бекітілген. Жал пы, халыққа тариф 
с о л  # т к е н  ж ы л д ы ң  б а  с ы н д а ғ ы 
деңгейінде қалған. Де ген мен ақпан 
айында күрт  к#терілген та  риф 
халықтың қалтасына ауыр салмақ бо-
лып, тіпті бұрынғы т#лемінен бірне ше 
есе артық түбіртек келді деген жұрт тың 
қарасы к#п болды. Жанайқайын 
жеткізген тұрғындар баға қымбаттаға-
ны мен іс жүзінде еш #згеріс жоқтығын 
айтады.

– Қалалық су арнасына барып 
қайт тым. Былтырға жасалған т#лемнің 
қай да кеткенін түсіне алмадым. Был-
тыр ғы ақпанда салыстыру болған. Ал 
биыл қаңтар айында былтырғы к#рсе-
тімді осы жылдың к#рсеткішінен алып 
тастаған. Яғни, 337-ден 290-ды алып 47 
қы лып есептеп, осы жылдың тарифі 
227,3-ке к#бейтіп, 13 738,49 теңге сома-
сын алыпты. Іс жүзінде 47-ні 227,03-ке 
к# бейтсе, 10 670 болады. «Сонда #ткен 
жыл ға жасалған т#лем қайда кетті?»
деген сауал туындайды. К#ршілерімнің 
бірі не, тіпті жылдар бойы т#лем жасал-
ма ған дай 38 мың, астыңғы қабатта 

тұра тын әйелге 57 мың теңгеге түбіртек 
ке   ліпті. Ыстық су жоқ. Бірақ есеп те-
гіш тің к#рсеткіштерін олар бағаны бір 
деп суық суға қоса есептеп жібереді. Екі 
ба ған әрі екі есептегіш тұрғанымен 
есеп теу кезінде оларды біріктіріп жібе-
ре ді, – дейді Сәния Омарова есімді 
қал а тұрғыны. 

Мұны коммуналдық кәсіпорын 
жылу энергиясын #ңдеу шы-

ғын дарының шамадан тыс к#п болған-
дықтан осындай қадам жа сал ғанымен 
түсіндірді. Асқар Нұр ма ған бетовтың 
айтуынша, биылдың #зінде жылу энер-
гиясын тарату 9,3 миллиард тең геге 
жетіп жығылған. Оның ішіде тек электр 
энергиясы үшін кәсіпорын 32 пайызын, 
яғни 3,3 миллиард теңге к# мірге 27 
пайыз, яғни 3 миллиард жә не 21 пайы-
зын жалақы қорына жұм са ла тынын 
айтады.

– Осы жылдың қаңтарынан к# мір-
дің бағасы бірден 30 пайызға #сіп тон-
насына 5 816 теңгеге жетіп жығылды. 
«К#к шетау Энерго» да электр энер гия-
сына тарифті #ткен жылдың нау ры-
зын да 30 пайызға бірден к#теріп 44 

тең гені құраған. Сәйкесінше, шығын-
дар дың ұлғаюы тарифтің к#терілуіне 
әке ліп соқты. Заңнама шеңберінде біз 
жел тоқсан айында стратегиялық тауар-
лардың #суі есебінен тарифті ұлғайтуға 
Табиғи монополияларды реттеу коми-
теті департаментіне #тінім бергенбіз. 
Де партамент орташа #ткізу тарифін 
Гкал-ына 5 471 теңге деп бекітті. Ха-
лық қа тарифтің к#лемі 23,9 пайызға 
к# те рілсе, заңды тұлғаларға 0,9 пайыз, 
бюд жеттік ұйымдарға 2,1 пайызға дейін 
к# терілді, – деп атап #тті Асқар Нұрма-
ған  бетов.

Мұнымен қоса, қалада үшдеңгейлі 
тариф енгізілмек. Бұл облыс орталығы 
тұрғындарының үйлері ауданының 

к#леміне байланысты болмаған. Яғни, 
жылуды тұтынушылардың үш тобы 
пай да болады. Алғашқысы – 100 
шаршы метрге дейінгі пәтерлер, 
екіншісі – 100 шаршы метрден 200 
шаршы метрге дейін одан кейін 200 
шаршы метрден жо ғары пәтерлерге үш 
түрлі тариф бе кі тіледі. 

– Мәселен, пәтердің орташа ауданы 
85 шаршы метр болсын. Былтыр қаң тар-
да тұтынушы пайдаланған жылу энер-
гиясы үшін шамамен 3 883 тең ге т# лесе 
осы жылдың қаңтарында т# лем 4 810 
теңгені құрайды. Айыр ма шылығы – 927 
теңге. Орташа к#лемі 146 шаршы метр 
пәтерді алайық. Тиісінше, олар 6 714 
теңге т#леп келсе, енді 8 850 теңге 
т#лейді. >сім 1 866 теңгені құрай ды. 
Халықтың сексен пайызға жуығы 100 
шаршы метрге дейінгі баспанада 
тұрады. Қалған 20 пайыз 100-200 және 
200-ден жоғары шаршы метрде тұратын 
адамдарда тең б#лінген. Бұлар негізінен 
жекеменшік сектор мен коттедждер. 
Егер олар, мәселен 11 902 теңге т#лесе, 
енді 18 716 теңге т#лемек. >сім 6 274 
тең гені құрайды, – дейді «К#кшетау 
Жы лу» коммуналдық кәсіпорны бас-
шысының орынбасары. 

Жылу беру компаниясы облыс 
орталығындағы жылу тарифі 

солтүстіктегі басқа қалаларға қарағанда 
айтарлықтай т#мен екендігін де алға 
тартты. Сондай-ақ олар Қостанай және 
Пет ропавл қаласындай ЖЭС емес қа-
зан дық екенін атап #тті. 

– Бізде электр энергиясын #ңдеуге 
ар налған қуат #ндіру к#зі жоқ. Біз оны 
«К#к шетау Энергодан» аламыз. Тиісін-
ше, оның құны да әлдеқайда жоғары. 
Қол даныстағы тарифпен біз тек жа-
лақы, салық, ағымдағы коммуналдық 
т#лемдер мен ішінара жабдықтары-
мыз ды ж#ндеу және пайдалануға ар-
нал ған қажетті тауарлар мен материал-
дар ды жеткізушерге т#лейміз, – дейді 
Асқар Нұрмағанбетов. 

Кәсіпорынның дерегінше, шаһар-
дағы қала халқының жылу үшін 

қарызы да аса жоғары. Бүгінде ол 240 
миллион теңгеден асып жығылған. 
Оның ішінде қала тұрғындары 140 мил-
лион теңге қарыз болса, заңды тұлғалар 
мен бюджеттік ұйымдар 100 миллион 
теңге қарыз. 

Көкшетауда жылу бағасы тағы қымбаттап шыға келгені қала 
тұрғындарының наразылығын тудырған. Жаңадан келген түбіртек-

тегі жылудың құнын көрген халықтың жанайқайы әлеуметтік желілерді 
біраз шулатты. Дегенмен үшдеңгейлі төлем жүйесі қолданысқа еніп 

кететіні анық болды. Өңірдегі жылу тарифінің бірден 23 пайызға дейін ша-
рықтап кетуінің себебін қаланы жылумен қамтушы «Көкшетау Жылу» коммунал-
дық кәсіпорны түсіндіріп көрген. Бірақ бұл онсыз да қалтасы жұқарған жұрттың 

көкейіне қонар емес.

Көкшетауда

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 

P.S. 
Қалай дегенмен де «Аристондар қаласы» атанған К�кшетауда 

жылу құны жылдан-жылға ұлғая беретіні айдан анық байқалып 
тұр. Бұл орайда сағызша созылған жылу электр стансасының 
құрылысы да қымбатшылыққа кері ықпалын тигізгені с�зсіз. 

Түйткілді реттеу үшін аталған мәселе жедел арада шешімін тапса 
екен дейсің.

лге 57 мың теңгеге түбіртек 
тық су жоқ. Бірақ есеп те-
еткіштерін олар бағаны бір 
а қоса есептеп жібереді Екі

тең гені құраған. Сәйкесінше, шығын-
дар дың ұлғаюы тарифтің к#терілуіне 
әке ліп соқты. Заңнама шеңберінде біз 
желтоқсан айында стратегиялық тауар-
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Жамбыл 
облысы Меркі ауданын-
дағы жасөспірім баланың 

төбелестен қаза табуы дүйім 
жұртты дүр сілкіндіргені жасырын 
емес. Былтыр көктем айында бүтін 
бір отбасыны қара жамылдырып, 
жұрттың жағасын ұстатқан қайғылы 
оқиғаға қатысты сот үкімі шықты. 
Күдіктілердің алды 11 жыл алса, 
қылмысқа қатысы бар екінші 
жасөспірім 9 жылға бас 

бостандығынан 
айырылды.

Жамбылдағы
ЖАСӨСПІРІМ

ҚÀÇÀÑ
Û

ҚÀÇÀÑ
Û
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АЙНА

Биыл бірлестік ішінде кішкентай к�рер-
менге арналған 10 анимациялық жоба ұсыну 
жоспарланған. Былтыр «Тоқаш пен Бақаш» 
атты 13 б�лімнен тұратын мультхикая жасалып, 
то лық аяқталған еді. Түсірілім тобының ай-
туын ша, бұл жоба мектеп жасына дейінгі бала-
ларға арналған. Аталған туынды жуырда к�рер-
мен назарына ұсынылмақ. Басты кейіпкер-
лері – бес жасар Тоқаш пен ау ладағы су қойма-
сын да �мір сүретін кіш кентай Бақашабақ. 
Екеуі нің арасындағы дос тық арқылы қоршаған 
ортаны тану, достық, адалдық, отбасы ішіндегі 
жылы қарым-қаты нас сынды түсініктер 
баяндалады. Жоба 2024 жылдың тамызында 
басталып, жыл соңында аяқталды. Қазақстан 
киногерлер ода ғы ның т�рағасы, режиссер Адай 
)білданың ай туын ша, жоба ұйымдастыру-
шылары 5 ай үздіксіз жұмыс атқарды. Десек те, 
бұл аталмыш үлкен жоба �ндірісіне бес ай �те 
аз уақыт. Сон дықтан бұл жобаға еліміздің бар-
лық суретші-аниматор шеберлері шақы-
рылыпты. Шығарма шылық топ пен әкімшілік 
қыз меткерлерді қоса ал ғанда 100-ге жуық ма-
ман жұмыс істеді.

– Біздің экранда алты жасқа дейінгі бүл-
діршіндерге арналған анимациялық фильмдер 
жоқтың қасы. Мультфильмнің негізгі к� рер-
мені осы жастағы балалар. Біз осы мақсатты 
алдыға қойып, «Тоқаш пен Бақаш» жобасына 
кірісіп кеттік. Бүгінгі экран мен ғаламторды 
жайлап кеткен атыс пен шабысқа толы қатыгез 
фильмдерге тосқауыл болсын деп, осы жоба-
ның негізіне достық, мейірімділік, сүйіспен-
шілік, отбасылық жылулық сынды ұмыт бола 
бастаған ұғымдарды алға тарттық. Ойын бала-
сы біздің жобаны тамашалап, осы ұғымдарды 
бойына сіңіреді деген үмітіміз бар. Алайда жоба 
әлі телеарналар мен ғаламтор кеңістігіне шық-
қан жоқ. Себебі белгісіз. ;зіміз де тағат сыз дана 
күтіп отырмыз, – деді Адай )білда.

ИНКЛЮЗИЯЛЫҚ ТАҚЫРЫПТАН 
ТЫС ҚАЛМАЙЫҚ

Режиссер фильмнің танымалдығы оның 
серия сының к�птігіне тікелей байланысты 
бола  тынын атап �тті. Айтуынша, биыл «Қазақ-
анимация» шығармашылық бірлестігі «Тоқаш 
пен Бақаштың» екінші маусымын да түсір-
мекші болған. 

– Алайда «Қазақфильм» киностудиясына 
бағынышты болғандықтан жоспар іске ас-
пайтын сияқты. «Қазақфильм» басшы лығында 
отырған адамдардың тарапынан қарсылық бар 
к�рінеді. Себебін түсіндіре алмаймын, �здеріне 
сауал қою керек шығар. «Қазақанимацияның» 
тақырыптық жоспары мен штаттық тізімін 

ОТАУЫН БӨЛЕК ТІКСЕ ИГІОТАУЫН БӨЛЕК ТІКСЕ ИГІ

Осыдан үш жыл бұрын «Қазақфильм» 
ұлттық киностудиясының жанынан 

«Қазақанимация» шығармашылық бірлестігі 
ашылды. Осы жылдың ішінде бірлестік бас-
аяғы 43 қысқаметрлі анимациялық фильмді 
жарыққа шығарды.

«Қазақфильм» кино студиясының басшылығы 
қалыптастырады. Жобалардың экранға шығуы-
на да осы адамдар жауапты. Балаларға арналған 
керемет ани мациялық туындыларды экранда 
к�ре алмай жатқанымыз осыдан, – деп топшы-
лады ол. 

Жыл басындағы аяқталған жобалар мұны-
мен біткен жоқ. «Үміт әрдайым жанымызда» 
атты анимациялық фильм де кішкентай к�рер-
менмен қауышуға әзір. Бұл жоба Ұлттық кино-
ны қолдау мемлекеттік орталығының тапсыры-
сымен түсірілді. Оны орталықтың Сараптама 
кеңесінің мүшелері іріктеп алған екен. 
Тақырыптық мазмұны мүмкіндігі шек теулі 
балалар туралы шытырман оқиғаны арқау етеді. 
Режиссер Адай )білда осындай тақырыптардан 
алшақтау дұрыс емес деп санайды. Керісінше, 
аутизмі бар балалардың инклюзиясы – қоғам-
ның ажырамас б�лігі, сондықтан оны  ашып 
к�рсетуіміз керек деген қағиданы ұстанатынын 
негізге алды. «Ерекше балалардың арман-
мақсаты, ұмтылысы терең екенін баяндауымыз 
қажет. Дегенмен бұл жобаны жас к�рермен әлі 
күнге к�рген емес», – дейді. 

Отандық анимация мамандарының саны 
артып келе жатқанын осы салада жүрген кейіп-
керіміз Адай )білда да тәжірибесіне сүйеніп 
растап отыр. Бұған дейін осы салада жүрген 
та лай маманның шетел асып, жала қының азды-
ғынан басқа елдің игілігіне қызмет атқарып 
жатқаны туралы жиі айтылатын. Десек те, ани-
мация режиссері мұндай жағ дайды к�рмегенін, 
естімегенін тілге тиек етті. 

– Анимацияның шығармашылық әрі тех-
нологиялық қыр-сырын меңгерген шеберлер 
осы күнде қызу жұмыс істеп жүр. Біздің маман-
дардың шетелге жұмыс іздеп кеткенін есті-
меппін. Керісінше, сырт елдерден үлкен тап-

сырыстар алып, оған отандық мамандарды 
жұмылдырып, жасап жатқан жеке студияларды 
білемін, мамандарды да жақсы танимын. Бұлар 
жұмыс орындарын құрумен қатар, еліміздің 
экономикасына да үлес қосып жатыр. Ани-
мация – еліміздегі жас сала лардың бірі. Сон-
дықтан шешілуге тиіс мәселелер жеткілікті. Ең 
басты мәселе – елі мізде анимация саласының 
дамуымен айна лысатын орталықтың жоғы. 
«Қазақ анимация» бірлестігін құратын кезде, о 
бас та, идеясы да осы болатын. Бірақ Үкімет 
шешімімен оны «Қазақфильм» киностудиясы-
ның құрамына енгізді. Бұл –үлкен қателік. 
Бүгінгі анимация қанатын кең жая алмай отыр. 
Себебі алдағы стратегиялық даму жоспарын, 
тақырыптық бағытын, кадрлық мәселелерін 
сала маман дары емес, «Қазақфильм» басшы-
лығында отырған шенеуніктер реттейді. )лем-
дік тә жірибеден мұндай мысалды келтіре ал-
маймын. «Қазақ анимация» шығармашылық 

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

бірлестігін жеке-дара, тәуелсіз орталық етіп 
ашу керек. Сол кезде қордаланған к�п мәселе 
шешімін табады, – деп пайымдады А.)білда.

«ҚАЗАҚАНИМАЦИЯ» 
Т�УЕЛСІЗ МЕКЕМЕ БОЛУЫ КЕРЕК
Елімізде жасалған тұңғыш анимациядан 

кейін ұрпақтар сабақтастығы біршама �зге ріске 
ұшырап, бала к�рерменнің таным к�к жиегі де 
�згерді. Сәйкесінше, оларға ұсы нылатын 
анимацияның сюжеті де �згерісті талап етті. 
Сондықтан бүгінгі мультфильм дердің тақырып-
тары мен жанры алуан түрлі. Оның ішінде 
коме диялық фильмдер, пат риоттық тақырып-
тағы жобалар, қиял-ғажа йып әлемді суреттейтін 
туындылар жеткілікті. Адай )білда к�п жағ-
дайда ұлттық фольклорға негізделген сце-
нарийлер келетінін негізге ала отырып, оның 
қалыпты үрдіс екенін айтты. Қазіргі ани-
мациядан алдына жан салмайтын Франция, 
Жапония, Қытай, Ресей анимация лары да даму 
жолын �з тарихын, мифо логиясын, әдебиетін 
экрандау арқылы бас тағанын айта кеткен абзал. 
Комикс жанры б�лек графикалық бағыт 
болғанымен, анимациямен туыстығы бар еке-
нін атап �ткен ол екеуінің де қатар дамығаны 
біз үшін тиімді екенін айтты. Былтыр «Қазақ-
анимация» шығармашылық бірлестігінде дау 
шығып, аниматорлардың наразылығын ту-
дырып еді. Адай )білда бұл жайсыз жағдайдың 
бір ғана шешімі бар екенін айтады.

– Бұл оқиға «Қазақфильм» киностудиясы 
басшылығының анимация мамандарына 
қысым к�рсетуімен байланысты болып еді. 
Жұмыскерлердің жұмыс орнын құлыптап, 
шектеп тастады. Бір жыл жалақы алмай, 
ашынған мамандар к�шеге шығуға мәжбүр 
бол ды. Нәтижесінде, «Қазақфильмде» басшы-
лар ауысты. Дегенмен анимацияға деген қысым 
әлі де толастамай тұр. )рине, мұның бәрі 
шығармашылық шабыт пен �ндірістік тәртіпке 
тікелей әсер етеді. Бұл мәселенің бір ғана ше-
шімі бар. Ол тағы қайталап айтамын, «Қазақ-
анимация» тәуелсіз мекеме болуы керек, – деді 
ол.

Айта кету керек, қазақ анимациясының 
дамығанына дәлел болатын бірқатар жетістік 
бар. Нақтырақ айтсақ, 2018 жылы режиссер 
Тұрдыбек Майдан мен Тілек Т�леуғазының 
«Мұзбалақ» атты толықметрлі анимациялық 
фильмі Израиль, Германия, Ресей елдерінде 
�ткен фестивальдер де топ жарды. 2023 жылы 
Ділшат Рахматуллиннің «Бесік жыры» қыс-
қаметрлі авторлық фильмі Еуропаның бірқатар 
фестивалінің жеңімпазы атанды. Режиссер 
Маржан Жүнісбектің «Шаңырақтың иесін 
іздеп жүрмін» атты ұлттық нақышта түсірілген 
анимациялық фильмі әлемді аралап, Жапония 
к�рермендерін таңғалдырған жайы бар. Бұл 
жеңістің барлығы ұлттық анимация �нерінің 
дамуына үлкен үлесін қосып, анимация �н-
дірісінің жаңа дәуірінің басталғанын к�рсетіп 
келеді.

ОТАНДЫҚ
АНИМАЦИЯ

Жастардың шығармашылық әлеуетін дамытуға бағытталған 
бұл білім ошағының талантты ұрпақты қолдап, дұрыс жол сілтеудің 
маңызды қадамы. Болашақ шәкірттер кәсіби шыңдалып қана 
қоймай, әдебиет сахнасында �з қолтаңбасын қалдыруға мүмкіндік 
беретін �нер үйі.

– «Мизам» мектебінің ерекшелігі – бұл к�шпелі мектеп. )р 
аудандағы талантты жастарды тартатын әдебиеттің қара шаңырағы 
болмақ. ;ңірдің танымал қаламгерлері жаңашыл жастарды іздеп 
барып, әр аймақта бір апта бойы дәріс жүргізеді. Аталмыш әдебиет 
мектебінің �зегі жеті түрлі бағыт бойынша білім беріп қана 
қоймай, халқымыздың «Жеті қазына» ұғымына сай, жан-жақты 
да мы ған, рухани білімі мен �негесі тоғысқан тұлғаларды қалып-
тастыруды к�здейді. Жас қаламгерлердің к�кжиегін кеңейтіп, 
олардың бойына терең ілім мен ұлттық құндылықтарды дарытуға 
арналған. Бұл мектепке �ңірдің 6-10-сынып оқушылары қатыса 
алады, – дейді облыстық Мәдениет, архивтер және құжаттама 
бас қармасының басшысы Қуаныш Сүлейменов.

)р ауданнан 20 оқушы қабылданса, облыс бойынша 200 
баланы оқыту жоспарланған.

ҰЛЫ ДАЛА ӘУЕНІ – 
ПАРИЖ ТӨРІНДЕ

Париждің ұлттық музейінде қазақ және фран-
цуз халық музыкасының концерті аншлагпен 
өтті. Көрермен «Отырар сазы» оркестрі мен 
франциялық скрипкашы Фредерик Жоуанненің 
концертін тамашалап, халқымыздың бай мұра-
сынан сусындады. 

Ұлы дала әуені Париж т�рінде шырқалды. Т�рт ай бойы 
Қазақстанның ұлттық к�рмесі Гимэ музейіне келушілерді 
таңғалдырып, тамсандырып келеді. Ауқымды іс-шараның бір 
б�лігі ретінде француз тыңдармандарына ерекше концерт 
ұйымдастырылды. 

Қазақтың халық әндері мен француз шығармалары бір-бірімен 
астасып, бірге �рілді. «Адай» күйінде скрипканың дыбысы 
қаншалықты үйлесім тапса, қобыз бен домбыраның үні де норманд 
әуендерінде дәл солай үндесті. 

 Іс-шара ұйымдастырушыларының айтуынша, концертке 
билеттер әп-сәтте сатылып кеткен. Ол Қазақстан ұлттық к�рме-
сімен байланысты. Соңғы екі жылда Гимэ музейіне келушілер 
саны артқан екен. Кеш аяқталған соң к�рермен әртістерді ұзақ 
уақыт қол шапалақтап, қошемет к�рсетті. Кейін қонақтар 
Қазақ стан туралы танымын кеңейту мақсатында к�рме экс-
понаттарын тамашалады.

«ЖАЙДАРМАННЫҢ» 
ЖАҢА МАУСЫМЫ БАСТАЛДЫ

«Жайдарманның» 2025 жылғы жаңа маусымы 
ресми түрде ашылды. Биылғы Маусымашарға 
250-ге жуық команда тіркеліп, елордаға еліміздің 
әр өңірінен 1 500-ден астам жайдарманшы жи-
налды.

Биылғы маусымда командаларға бағыт-бағдар беріп, олардың 
шығармашылық деңгейін к�теру үшін тәжірибелі редакторлар 
тобы жұмыс істейді. Маусымашардың форматы да ерекше �туде. 
Қазақстандық командалармен қатар, бес елдің жайдарманшылары 
�з �нерлерін ортаға салмақ. ;збекстан, Қырғызстан, 
Қарақалпақстан, )зербайжан және Қытайдан келген командалар 
сайысқа түседі.

Айта кету керек, шетелдік жайдарманшылар да қазақ тілінде 
�нер к�рсетіп, әзіл әлеміне жаңа серпін әкелмек.

Маусымашар 22 ақпанға дейін жалғасады. Аталған шара 
«Жастар Рухы» жастар қанатының қолдауымен �ткізіліп жатыр.

ӘДЕБИЕТ 
МЕКТЕБІ АШЫЛДЫ

Жетісу облысы әкімдігінің қолдауымен еліміз-
дегі алғашқы бірегей жоба іске аспақ. Өңірдегі 
дарынды жастардың шабытын шыңдау мақса-
тында «Мизам» әдебиет мектебі ашылды. 

сала мама
лығында отырған ше
дік тә жірибеден мұндай мыс
маймын. «Қазақ анимация» шығарма


